

Bil. 16

**Rabu
25 Oktober 2017**



MALAYSIA

LAPORAN PROSIDING

MESYUARAT JAWATANKUASA KIRA-KIRA WANG NEGARA

Mengenai:

Program Desa Lestari

- **Kementerian Kemajuan Luar Bandar dan Wilayah**

**PARLIMEN KETIGA BELAS
PENGKAL KEEMPAT**

MESYUARAT JAWATANKUASA KIRA-KIRA WANG NEGARA
BILIK MESYUARAT JAWATANKUASA 1, TINGKAT 2 BLOK UTAMA
BANGUNAN PARLIMEN, PARLIMEN MALAYSIA
RABU, 25 OKTOBER 2017

AHLI-AHLI JAWATANKUASA

Hadir

YB. Dato' Sri Hasan bin Arifin [Rompin] - *Pengerusi*
YB. Dr. Tan Seng Giaw [Kepong] - *Timbalan Pengerusi*
YB. Datuk Liang Teck Meng [Simpang Renggam]
YB. Tuan Haji Hasbi bin Haji Habibollah [Limbang]
YB. Datuk Seri Haji Ahmad bin Haji Hamzah [Jasin]
YB. Datuk Dr. Makin @ Marcus Mojigoh [Putatan]
YB. Datuk Koh Nai Kwong [Alor Gajah]

Tidak Hadir [Dengan Maaf]

YB. Dato' Abd. Aziz Sheikh Fadzir [Kulim-Bandar Baharu]
YB. Dato' Sri Wee Jeck Seng [Tanjong Piai]
YB. Dato' Ir. Nawawi bin Ahmad [Langkawi]
YB. Dato' Kamarul Baharin bin Abbas [Telok Kemang]
YB. Tuan William Leong Jee Keen [Selayang]
YB. Tuan Tony Pua Kiam Wee [Petaling Jaya Utara]
YB. Dato' Takiyuddin bin Hassan [Kota Bharu]
YBhg. Datuk Roosme binti Hamzah - *Setiausaha*

URUS SETIA

Encik Ahmad Johan bin Mohd Afandi [Ketua Sekretariat Jawatankuasa Kira-kira Wang Negara, Parlimen Malaysia]
Puan Siti Noor Akmar binti Zulkafli [Juruaudit Jawatankuasa Kira-kira Wang Negara, Parlimen Malaysia]
Encik Rosli bin Aw Ahmad [Juruaudit Jawatankuasa Kira-kira Wang Negara, Parlimen Malaysia]

HADIR BERSAMA

Jabatan Audit Negara

Y. Bhg. Datin Paduka Ang Nai Har [Pengarah Audit (Prestasi)]
Puan Nor Sabariah binti Abdul Wahab [Timbalan Pengarah Audit]
Y. Bhg. Datin Norliza binti Ghazali [Ketua Penolong Pengarah Audit]
Encik Mohd Iskandar Amran [Penolong Pengarah Audit]
Puan Nor Azizah binti Ismail [Penolong Juruaudit]
Puan Nor Amrina binti Zerry @ Azhari [Penolong Juruaudit]
Puan Nor Adilah binti Abd Rahman [Penolong Juruaudit]

Kementerian Kewangan Malaysia (MOF)

Encik Rosli bin Yaakub [Timbalan Setiausaha Bahagian (Strategi Korporat)]
Encik Azize bin Taib [Ketua Seksyen Parlimen & Kabinet]

samb/-

HADIR BERSAMA (samb/-)**Jabatan Perkhidmatan Awam (JPA)**

Puan Eizan Azura binti Zainudin [Timbalan Pengarah Unit Laporan Ketua Audit Negara & Operasi Khas Bahagian Perkhidmatan]

Puan Rohafiza binti Abd Razak [Ketua Penolong Pengarah (K) A4]

Jabatan Akauntan Negara

Puan Maslina binti Kamarudin [Timbalan Pengarah (Perkhidmatan Operasi Pusat dan Agensi) (Perakaunan Persekutuan)]

Unit Perancang Ekonomi (UPE)

Puan Avelia Othman [Ketua Penolong Pengarah (Pembangunan Wilayah)]

SAKSI**Kementerian Kemajuan Luar Bandar dan Wilayah (KKLW)**

Y. Bhg. Datuk Borhan bin Dolah [Ketua Setiausaha]

Puan Norison binti Ramli [Timbalan Ketua Setiausaha (Dasar)]

Puan Nor Hasnah binti Badroddin [Setiausaha Bahagian]

Encik Zaflin bin Pawanteh [Pegawai Khas]

Encik Safwan bin Ahmad Pauzi [Pegawai Khas]

Encik Mokhtaruddin bin Buang [Ketua Penolong Setiausaha]

Puan Rosmilawati binti Dzulkifli [Penolong Setiausaha]

Encik Baderolhi Sham bin Md. Nor [Juruaudit]

Encik Mohd Zulfahmi bin Othman [Penolong Setiausaha]

Suruhanjaya Koperasi Malaysia (SKM)

Y. Bhg. Dato' Dr. Noor Zari Hamat [Pengerusi Eksekutif]

Tuan Haji Badrishah bin Hasan [Pengarah Audit Koperasi]

Tuan Haji Efendee Andu [Timbalan Pengarah]

Encik Ruslan bin Ramli [Ketua Penolong Pengarah]

Lembaga Kemajuan Johor Tenggara (KEJORA)

Encik Norazman bin Othman [Pengurus Besar]

Encik Mohamad Rizal bin Mohd Hidzir [Ketua Audit Dalam]

Lembaga Kemajuan Wilayah Kedah (KEDA)

Tuan Haji Arifuddin bin Habib [Pengurus Besar]

Puan Hajah Noraza binti Arul Basir [Pegawai Tadbir]

Encik Muhamad Ramlan bin Jaafar [Penolong Pegawai Hal Ekonomi]

Tuan Haji Ahmad Shukri Jusoh [Pengurus Perancangan]

LAPORAN PROSIDING

MESYUARAT JAWATANKUASA KIRA-KIRA WANG NEGARA PARLIMEN KETIGA BELAS, PENGGAL KELIMA

Rabu, 25 Oktober 2017

Bilik Jawatankuasa 1, Tingkat 2 Blok Utama,
Parlimen Malaysia, Kuala Lumpur

Mesyuarat dimulakan pada pukul 11.02 pagi

*[Yang Berhormat Dato' Sri Hasan bin Arifin **mempengerusikan Mesyuarat**]*

Tuan Pengerusi: *Assalamualaikum warahmatullahi wabarakatuh* dan salam sejahtera, salam 1Malaysia Yang Berhormat Naib Pengerusi PAC Parlimen iaitu Yang Berhormat Dr. Tan Seng Giaw, Yang Berhormat Ahli-ahli Jawatankuasa Kira-kira Wang Negara, Yang Berbahagia pegawai-pegawai daripada Jabatan Audit iaitu Yang Berbahagia Datin Paduka Ang Nai Har (Pengarah Audit Prestasi), pegawai-pegawai daripada jabatan-jabatan kerajaan, kementerian-kementerian. Terlebih dahulu saya ingin mengucapkan terima kasih kepada Yang Berhormat Ahli-ahli PAC serta semua pegawai yang dapat hadir pada pagi ini. Hari ini kita akan memulakan prosiding untuk isu Program Desa Lestari di bawah Kementerian Kemajuan Luar Bandar dan Wilayah yang dilaporkan dalam Laporan Ketua Audit Tahun 2016 Siri 1. Pegawai yang hadir pada pagi ini adalah Yang Berbahagia Datuk Borhan bin Dolah (Ketua Setiausaha KKLW) bersama Puan Norison binti Ramli (TKSU Dasar).

Sedikit latar belakang mengenai program ini yang bermula pada tahun 2013 sehingga 2016 sebanyak lapan buah kampung di seluruh negara terpilih menyertai Program Desa Lestari membabitkan peruntukan berjumlah RM114 juta. Apa yang menarik mengenai program ini, semua kampung yang terpilih disyaratkan menubuhkan koperasi yang dikawal selia oleh Suruhanjaya Koperasi Malaysia. Jabatan Audit Negara menjalankan pengauditan bagi tempoh tiga tahun iaitu daripada 2013 hingga 2016 membabitkan 30 kampung dan dengan membabitkan peruntukan RM41.76 juta semua sekali. Jadi eloklah sebelum kita memanggil KSU, kita mendengar taklimat daripada Audit dahulu. Saya persilakan.

Datin Paduka Ang Nai Har [Pengarah Audit (Prestasi), Jabatan Audit Negara]: Terima kasih Tuan Pengerusi PAC. Tuan Pengerusi, Yang Berhormat Ahli-ahli PAC, Dato', Datuk, Datin-Datin, tuan-tuan dan puan-puan yang saya hormati sekalian. Bersama-sama saya pada pagi ini adalah *team* audit yang bertanggungjawab secara terus terhadap pengauditan Program Desa Lestari ini. Pasukan ini diketuai oleh Puan Nor Sabariah binti Abdul Wahab. Juga bersama saya pada pagi ini adalah Yang Berbahagia Datin Norliza binti

Ghazali yang akan – Beliau merupakan pegawai daripada Bahagian Susulan Audit yang telah mengemaskinikan status terkini terhadap Program Desa Lestari ini.

So without further due Tuan Pengerusi, saya jemput *my officer*, Puan Sabariah untuk *highlight* secara ringkasnya isu-isu yang berbangkit terhadap Program Desa Lestari ini. Okey, dipersilakan.

Puan Nor Sabariah binti Abdul Wahab [Timbalan Pengarah Audit, Jabatan Audit Negara]: Terima kasih Yang Berbahagia Datin Paduka. *Bismillahir Rahmanir Rahim, Assalamualaikum warahmatullahi wabarakatuh.* Tuan Pengerusi, saya ingin meneruskan dengan skop audit Yang Berhormat ya. Jadi, daripada 80 buah koperasi yang dianugerahkan untuk menjalankan Desa Lestari, 30 telah diambil oleh Jabatan Audit Negara sebagai sampel iaitu 37.5 peratus Yang Berhormat ya.

Metodologi pengauditan, kita jalankan melalui penyemakan ke atas fail, rekod, dokumen dan analisis pengurusan perolehan dan juga temu bual serta perbincangan dengan pegawai-pegawai yang terlibat Yang Berhormat ya. Jadi, di sini saya hendak baca 16 isu yang kita bangkitkan dan secara terperinci selepas ini Yang Berhormat ya. Antara isunya yang kita dapati adalah:

- (i) berlaku lebih peruntukan berjumlah RM16.04 juta yang ditindik di agensi-agensi di bawah KKLW;

Tuan Pengerusi: *[Berucap tanpa menggunakan pembesar suara]*

Puan Nor Sabariah binti Abdul Wahab: Ya, *sort of parking*, ditinggalkan begitu di dalam agensi. Jadi tindik itu bahasa dewan, kamus.

Tuan Pengerusi: *[Berucap tanpa menggunakan pembesar suara]*

Puan Nor Sabariah binti Abdul Wahab: Bahasa dewan, ditindik.

Tuan Pengerusi: *[Berucap tanpa menggunakan pembesar suara]*

Puan Nor Sabariah binti Abdul Wahab: Seterusnya:

- (ii) 19 projek yang bernilai RM5.32 juta di 12 koperasi didapati gagal dan terbengkalai;
- (iii) berlaku *improper payment* yang melibatkan kontrak ditandatangani tanpa kuasa dan projek dilaksanakan tanpa kelulusan yang melibatkan RM1.67 juta;
- (iv) terdapat enam perolehan sebut harga yang bernilai RM2.08 juta di tiga koperasi yang telah dipecah kecilkan bagi mengelakkan tender;
- (v) didapati 11 perolehan berjumlah RM1.75 juta oleh empat koperasi telah dibuat dengan melantik syarikat yang dimiliki oleh Ahli Lembaga Koperasi sendiri;
- (vi) perakuan Siap Kerja telah diperakukan sendiri oleh koperasi;

- (vii) didapati tujuh projek yang bernilai RM0.14 juta di tiga koperasi dibuat tidak mengikuti spesifikasi;
- (viii) didapati projek lewat disiapkan tetapi tidak dikenakan denda yang berjumlah RM70,000;
- (ix) didapati kabin chalet di lima koperasi yang mempunyai harga yang berbeza-beza dengan perbezaannya berjumlah RM0.64 juta;
- (x) juru perunding yang tidak bertauliah telah dilantik untuk melaksanakan enam projek yang berjumlah RM1.83 juta di dua buah koperasi;
- (xi) empat projek berjumlah RM1.36 juta di tiga koperasi telah dibuat tanpa melantik juru perunding;
- (xii) perolehan lebah kelulut yang berjumlah RM4.56 juta telah dilakukan perolehannya secara rundingan terus tanpa kelulusan daripada Kementerian Kewangan dan didapati tiada perjanjian dilakukan, dibuat di antara KKLW dengan pembekal terlibat;
- (xiii) didapati perolehan bagi jentera yang sama dibeli pada harga yang berbeza dengan jumlah perbezaannya sebanyak RM69,300;
- (xiv) dua koperasi telah diluluskan perolehan sembilan unit jentera yang terpakai dengan jumlahnya RM1.26 juta;
- (xv) sejumlah RM0.39 juta telah dibayar bagi 14 pajakan tanah yang dimiliki oleh ahli keluarga Ahli Lembaga koperasi sendiri
- (xvi) didapati tanah yang dipajak tidak dikaveat dan kos penyediaan perjanjian tanah dituntut oleh KEDA tidak diakaunkan di dalam akaun KEDA sendiri.

■1110

Jadi itu adalah *highlight* untuk 16 isu Yang Berhormat dan secara terperinci saya minta ketua pasukan saya, Encik Iskandar untuk meneruskan Yang Berhormat ya. Terima kasih. Sila, Encik Iskandar.

Encik Mohd Iskandar Amran [Penolong Pengarah Audit]: *Bismillahir Rahmanir Rahim, Assalamualaikum warahmatullahi wabarakatuh.* Tuan Pengerusi, Yang Berhormat, tuan-tuan dan puan-puan sekalian. Saya *continue* lah dengan isu-isu yang dibangkitkan tadi. Pertama berkenaan tindak peruntukan ataupun parkir. Apa yang berlaku ada lebih perbelanjaan berjumlah RM16 juta sejak tahun 2013 disimpan ataupun diparkir di agensi. Antaranya di FELCRA ada RM12.5 juta, di RISDA ada RM2.14 juta, di KEDA ada RM700,000 dan di KEJORA ada RM560,000. Makna duit...

Tuan Pengerusi: *[Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]*

Encik Mohd Iskandar Amran: Contoh ada projek-projek yang ditarik balik ataupun di *cancel* ditinggalkan, parkir di situ.

Datuk Seri Haji Ahmad bin Haji Hamzah [Jasin]: Tindik itu apa?

Encik Mohd Iskandar Amran: Tindik, parkir. Makna sepatutnya...

Tuan Pengerusi: Bahasa baharu kita belajar hari ini.

[Ketawa]

Encik Mohd Iskandar Amran: Sepatutnya kalau duit perbelanjaan ini kalau tidak habis dia kena pulang baliklah kepada kementerian. Akan tetapi apa yang berlaku...

Tuan Pengerusi: Ditindik apa tadi?

Encik Mohd Iskandar Amran: Ditindik di agensi-agensi Kementerian Luar Bandar ya. Sehingga maklum balas terkini yang kita terima daripada kementerian, kementerian sudah dapat balik RM3.3 juta daripada FELCRA bayar balik kepada kementerian RM3.2 juta *and then* RISDA RM22,000 dan juga KEDA RM85,000. Dua agensi lain masih tidak inilah, kementerian tidak tuntutan lagi. Maknanya apa yang Audit buat ini ada kesanlah yang mana duit yang tidak dibelanjakan dipulangkan balik kepada Federal untuk perbelanjaan yang lainlah.

Kemudian projek gagal ini ya. Projek gagal daripada lawatan Audit, ada 19 projek di 12 koperasi. Makna ada 12 kampung ini yang sudah dibuat, projek-projek ini dipohon oleh koperasi sendiri dan kementerian lulus berdasarkan daya saing yang koperasi sendiri boleh buat. Akan tetapi apa berlaku apabila kita pergi projek siap, barang-barang sudah diberi tetapi tidak dibuat apa-apa. Contohnya di Koperasi Kaban Stass Bau Berhad di Sarawak ini ya. Kos projek ini, projek untuk getah untuk pengumpulan getah. Kos projek RM630,000 *and then* sehingga lawatan Audit daripada tahun 2014 sampailah lawatan Audit tahun 2016 tidak dibuat apa-apa. Projek siap, tempat pengumpulan getah ada semua sekali tetapi tidak diguna.

Seterusnya, saya ambil contohlah, contoh Koperasi Sri Serbang, Bongawan Sabah Berhad. Okey, pusat penyembelihan dan jualan ayam berdaging, RM240,000 yang kita beli *fridge* apa semua sekali tetapi tidak pakai. Kita pergi pun peti sejuk pun masih ada dalam kota lagi ya. *And then* -- seterusnya Projek Kampung Berundong Papar Berhad ya Yang Berhormat di Sabah juga. Projek Mobile Cafe KopieSatu. Sudah beli dan bagi lori apa semua sekali tidak jalan juga ya. Sampai barang-barang yang dibeli pun *expired*.

Tuan Pengerusi: Dekat mana ini? Dekat Papar?

Encik Mohd Iskandar Amran: Ini di Papar.

Tuan Pengerusi: Papar, mana lagi?

Encik Mohd Iskandar Amran: Di Sabah.

Tuan Pengerusi: Putatan tidak ada?

Encik Mohd Iskandar Amran: Putatan tidak masuk ya, sampel sahaja. Di Raub ada. Seterusnya Koperasi Homestay Sungai Pasu di Raub, Pahang ya. Projek ternakan ikan air tawar, apa yang berlaku Tuan Pengerusi, ikan air tawar kita pergi ikan pun sudah tidak

ada dah. Sepanjang tempoh tiga tahun dia masuk ikan, dia tidak pernah pun pergi tengok ikan ada tidak ada. Sebelum kita pergi dia buat laporan polis kata ikan sudah kena curi. Sedangkan kita tengok dalam tempoh dua tahun itu, dia tidak pernah pun pergi tengok ikan.

Kemudian Koperasi Peneroka FELDA Mata Ayer Berhad. Dia ada banyak ya. Koperasi ini antara salah satu projek, Projek Kuih Baulu dan Kerisik Kelapa. Mesin ada semua sekali tetapi tidak digunakan langsung. Dua tahun projek tidak jalan. Itu kita syor kalau tidak hendak serahkan kepada pihak lain yang perlukan. Kemudian Koperasi Pembangunan Ulu Legong Berhad pun, Kabin Chalet dan Taman Herba nilai projek RM1 juta tidak jalan. *And then*, Projek Semaian Anak Sawit di Koperasi Bersatu Maju Hulu Chuchoh Berhad, RM320,000. Nurseri sudah siap semua sekali tetapi tidak jalan sebab tidak ada lesen daripada MPOB.

Tuan Pengerusi: Tidak boleh juallah ya?

Encik Mohd Iskandar Amran: Yes. Kemudian Koperasi Kampung Sg. Lang Berhad, ternakan lembu dan kambing. Kami pergi, Audit pergi lembu dan kambing sudah tidak ada dah. Tinggal kandang sahaja dan rekod-rekod jualan pun tidak ada. Rekod jual beli, berapa banyak bayar semua tidak ada.

Encik Rosli bin Yaakub [Timbalan Setiausaha Bahagian (Strategi Korporat) Kementerian Kewangan]: *[Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]*

Encik Mohd Iskandar Amran: Kemudian Koperasi Homestay Lonek Jempol Berhad di Negeri Sembilan, perkhidmatan percetakan cenderamata pun sama tidak digunakan. Koperasi Kampung Seterpa Kota Bharu Berhad, Kelantan. Projek pengangkutan, projek lembah kelulut pun terbengkalai dan koperasi ini dibubarkan dan diambil alih oleh Suruhanjaya sebab dia sama-sama dia bergaduh ya. Ada masalah dalaman SKM ambil alih pentadbiran koperasi.

Koperasi Gemilang Kampung Gebok, Negeri Sembilan, projek catering. Dapur semua ada, RM400,000 *government* belanjakan tetapi tidak pakai. Kemudian projek ternakan ayam di Koperasi Pembangunan Kampung Tersusun Mawai Berhad di Kota Tinggi pun sama ya. Masa kami pergi projek tidak berjalan lagi. Dia ada masalah berkenaan elektrik. Projek sudah siap elektrik tidak ada tetapi dalam masa sama sebab projek ini kita kena *highlight*kan juga *because* semua pihak bagi bantuan kepada koperasi ini. SKM bagi bantuan, kemudian KEJORA sendiri pun bagi bantuan, KKLW pun bagi bantuan. Ada tiga agensi bagi bantuan untuk projek ini.

Dia ada banyak reban ayam, ada 10 reban ayam dan reban ayam ini reban ayam yang tertutup, *aircond*. Yang jalan dua sahaja daripada 10. Okey, seterusnya isu seterusnya berkenaan kontrak ditandatangani tanpa kuasa. Ini bagi projek di KEJORA. Projek kontrak pembinaan reban ayam tadi. Apa berlaku, pegawai yang menandatangani projek bagi pihak Kerajaan Malaysia iaitu Pengurus Besar KEJORA dia tidak diberi kuasa oleh Yang

Berhormat Menteri untuk *sign* kontrak tetapi dia *sign* kontrak bagi pihak Kerajaan Malaysia. And then, seterusnya projek yang sama juga untuk reban ayam ini.

Datuk Seri Haji Ahmad bin Haji Hamzah: [*Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara*]

Encik Mohd Iskandar Amran: Ya? Mana Yang Berhormat? Semula tadi. Kontrak yang ditandatangani tanpa kuasa tadi ini, ikut dalam peraturan Akta Kontrak Kerajaan 1949 bawah seksyen 2, kontrak yang ditandatangani bagi pihak Kerajaan Malaysia dalam negara mesti ditandatangani oleh Yang Berhormat Menteri atau pegawai yang diberi kuasa oleh Menteri. Di peringkat negeri, Yang Amat Berhormat Menteri Besar. Yang Amat Berhormat Menteri Besar ada kuasa untuk *sign* tetapi dalam konteks Kerajaan Malaysia di peringkat Persekutuan ditandatangani oleh Yang Berhormat Menteri.

Bagi kontrak ini walaupun dilaksanakan oleh pihak KEJORA sebagai badan berkanun, dia menggunakan templat Kerajaan Malaysia punya kontrak. Disebut dalam kontrak ini perjanjian di antara Kerajaan Malaysia bukan perjanjian di antara KEJORA. Kalau perjanjian di antara KEJORA dengan syarikat tidak ada masalah, Pengurus Besar boleh *sign*. Akan tetapi bila sebut perjanjian di antara Kerajaan Malaysia *that means* kena rujuk balik kepada Akta Kontrak Kerajaan 1949, kuasa itu mesti datang daripada Yang Berhormat Menteri.

Yang Berhormat Menteri tidak turunkan kuasa kepada Pengurus Besar KEJORA untuk *sign* kontrak tetapi dia *sign* kontrak juga bagi pihak Kerajaan Malaysia. Kesannya sekiranya berlaku apa-apa, *breach of contract* dan sebagainya syarikat boleh saman Kerajaan Malaysia. Akan tetapi apa yang berlaku pegawai ini pun dia tidak ada kuasa untuk bagi pihak Kerajaan Malaysia untuk *sign* kontrak. Itu kita *highlight*kanlah. Bukan kontrak ini sahaja, ada kontrak-kontrak yang lain pun sama juga dia *sign*.

Encik Rosli bin Yaakub: [*Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara*]

Encik Mohd Iskandar Amran: Ya?

Encik Rosli bin Yaakub: *Board* ada bagi dia kuasa?

Encik Mohd Iskandar Amran: *Board* tidak ada bagi kuasa.

Encik Rosli bin Yaakub: *Board* pun tidak ada.

Encik Mohd Iskandar Amran: Kuasa untuk *sign* untuk KEJORA boleh, tetapi untuk Kerajaan Malaysia tidak ada kuasa. Kerajaan Malaysia mesti balik kepada akta. Seterusnya projek yang sama. Kementerian Luar Bandar luluskan mula-mula dua reban ayam, projek dua reban tetapi kerana kelewatan dan sebagainya kementerian tarik balik jadi satu. Bila tinggal satu KEJORA *continue* buat kontrak untuk dua reban ayam sedangkan lulus satu sahaja. Bila lulus - dia *continue* projek ini tanpa ada kelulusan daripada kementerian menyebabkan kos tadi itu tidak ada orang hendak bertanggungjawab.

■1120

Kos ini KEJORA kata KEJORA tanggung kos sedangkan dia guna pakai duit kementerian. Kemudian, tidak ada perjanjian ditandatangani di antara koperasi dengan KEJORA. So, tidak ada pihak hendak bertanggungjawab terhadap kos yang dibangunkan tadi.

Then seterusnya, Bayaran Pendahuluan 10 Peratus Bagi Perolehan Kenderaan. Dasar kerajaan, kita kena terima barang itu dahulu baru bayar tetapi apa yang berlaku di sini, dia *allow* untuk bagi bayar dulu 10 peratus sedangkan barang-barang tidak diterima lagi. Kecuali kalau dibayar sendiri oleh koperasi tidak ada masalah.

Seterusnya, Pecah Kecil Perolehan. Dalam peraturan kita, disebut bahawa kalau lebih daripada – dalam projek ini, dia bagi keistimewaan projek untuk bawah RM500,000, dijalankan sendiri atau yang dilaksana sendiri oleh koperasi. Maksudnya ada kelulusan khas daripada Kementerian Kewangan tetapi lebih RM500,000, projek tender mesti dilaksanakan oleh agensi ataupun kementerian. Akan tetapi apa yang berlaku dalam projek yang kita lawat ini, di Perlis, di Pahang dan juga di Selangor, nilai projek lebih daripada RM500,000 dipecahkecilkan. So, dia buat sebut harga sahaja, tidak melalui tender.

Kemudian, syarikat yang dilantik oleh koperasi adalah syarikat milik ahli keluarga dia sendiri ataupun syarikat ahli lembaga koperasi sendiri. Dalam peraturan dia sudah sebut dah, dia kena buat *open tender* dan sebagainya tetapi apa yang berlaku kita buat semakan lanjut, syarikat-syarikat yang dilantik oleh koperasi ini adalah syarikat yang dimiliki oleh dia sendiri. Dia tidak *declare* dan sebagainya. Itu menyalahi peraturanlah. Kalau dia *declare*, dia bawa masuk dalam mesyuarat agung koperasi, tidak ada masalah tetapi dia tidak *declare* benda ini semua.

Then, Kebenaran Merancang bagi projek di FELCRA Lubuk Sireh untuk bina Koperasi, tidak diperoleh. Dia buat dulu, *and then* Kebenaran Merancang kemudian sehingga Laporan Audit, barulah ada Kebenaran Merancang daripada pihak berkuasa tempatan. Ini di Perlis, ya.

Kemudian Yang Berhormat, Sijil Perakuan Siap Kerja. Dalam peraturan yang disediakan oleh kementerian, CPC atau Sijil Perakuan Siap Kerja ini mesti disahkan oleh pegawai bertauliah ataupun pegawai daripada agensi ataupun *engineer*, jurutera yang bertauliah. Apa yang berlaku, semua kerja disahkan sendiri oleh koperasi, bukan oleh pegawai yang dilantik oleh ataupun bukan pegawai daripada kementerian ataupun agensi kementerian. Oleh kerana itu menyebabkan banyak kerja tidak mengikut spesifikasi. Kita ada 220,000 atau 140,000. *Grand total* 360,000 kerja-kerja tidak mengikut spesifikasi tetapi diperakukan oleh koperasi sendiri. Dia ada berkaitan tadi, syarikat dilantik oleh syarikatnya sendiri kemudian dia sendiri mengeluarkan CPC *and then* kerja-kerja tidak siap pun diperakukan sendiri.

Kemudian Yang Berhormat, isu yang kesebelas ini, denda tidak dikenakan. Dalam dia punya surat tawaran, dia ada sebut bahawa sekiranya berlaku kelewatan, kita ada LAD,

denda tetapi apa yang berlaku, kelewatan, koperasi tidak dikenakan denda dan agensi pun dia tidak *aware*. Dia lulus, dia bayar *full* sahaja tanpa dia tolak denda dan sebagainya kepada syarikat.

Seterusnya, perbezaan harga yang tidak munasabah kita nampak. Isu ke-12 ini. Koperasi mohon untuk melaksanakan projek kabin chalet dan kementerian luluskan. Kementerian meluluskan berdasarkan faktor-faktor tempat dan sebagainya. Apa yang berlaku, kementerian luluskan di setiap tempat ini, kos berbeza dan perbezaan itu agak ketara. Kalau RM1,000 atau RM2,000 kita mungkin boleh terimalah tetapi sedangkan tempat ataupun chalet ini semua sama. Kami pergi di beberapa projek contoh di Pahang sendiri pun— Macam mana hendak buat chalet? Kami masuk dalam chalet ini pun, dia punya lantai, lantai *plywood*. Jadi kalau orang hendak sewa chalet tengok lantai *plywood*, jalannya pun bergoyang, saya rasa tidak sesuailah. Sepatutnya dia kena ubah sedikit, lantai kena pakai lantai simen dan sebagainya supaya *stable*. Okey, ini antara projek-projek yang kabin chalet pun tidak jalanlah, tidak berjajalah.

Then, pelantikan perunding. Dalam peraturan yang disediakan oleh kementerian dan dia ada MoU antara kementerian dengan koperasi, okey semua projek dia kena lantik juru perunding yang bertauliah. Apa berlaku, projek-projek yang dilaksanakan oleh koperasi, juru perunding bukan juru perunding bertauliah, bukannya— dia lantik syarikat-syarikat yang biasa inilah. Kemudian syarikat ini mengesahkan bahawa kerja-kerja siap dan sebagainya.

Seterusnya Yang Berhormat, panjang sikit Yang Berhormat. Projek Perolehan Lebah Kelulut. Ini di peringkat awal, Kementerian Luar Bandar dia ada satu jawatankuasa dia luluskan – koperasi melaksanakan projek lebah kelulut. Nilai projek RM4.56 juta. Dia lantik satu syarikat, syarikat Syamille Agrofarm & Resort Sdn. Bhd. di Perak ini tetapi kementerian tidak susulkan dengan Kementerian Kewangan untuk dapatkan kelulusan khas untuk buat rundingan terus. Apa yang berlaku, projek ini secara rundingan terus tanpa dapat kelulusan Kementerian Kewangan, kemudian kementerian tidak buat apa-apa perjanjian. Hanya ada MoU sahaja dan dalam MoU ini, dia sebut MoU ini tidak mengikat kementerian. Kementerian tidak boleh ambil apa-apa tindakan. Sepatutnya kita kena *proper* satu kontrak, ada obligasi dalam kontrak kalau berlaku apa-apa, kementerian boleh ambil tindakan dan sebagainya, *no*, tidak ada. Tidak ada apa-apa perjanjian, hanya MoU dan MoU yang saya sebut, dia sebut dalam itu, MoU ini tidak mengikat apa-apa tindakan undang-undang antara kementerian dengan syarikat.

So, seterusnya Yang Berhormat, Perolehan Kenderaan Melebihi Harga Pasaran.

Then kita ada Perolehan Jentera yang Sama Pada Harga Berbeza. Ini dia beli JCB *Backhoe*. Isu ke-16. Kami pergi melawat di setiap Koperasi ini, *backhoe* yang sama, syarikat pembekal yang sama, tetapi harga berbeza. Pembelian pada tahun yang sama, bukan kerana ada GST dan sebagainya, *no*. Semua sama, harga beza-beza, syarikat pembekal

yang sama. Dalam jawapan Koperasi, dalam jawapan kementerian dia kata ada tambah aksesori dan sebagainya, kami tengok semua benda yang sama.

Kemudian, Perolehan Jentera Terpakai di tiga Koperasi: Koperasi Desa Lestari Kampung Bujang; Koperasi Parit Tujuh Sekinchan Bhd. *and then*; Koperasi Penduduk Desa Lestari Paloh 1. Dasar kementerian, dasar kerajaan, kita tidak beri kenderaan terpakai tetapi kementerian luluskan, dia beri kepada koperasi ini kenderaan terpakai sehingga apa yang berlaku, contoh di Koperasi Parit Tujuh Sekinchan Bhd., dia beri kenderaan terpakai kepada koperasi, kemudian hak milik kenderaan tidak tukar nama, masih lagi *first owner*. Sedangkan kenderaan itu sudah tiga kali tukar nama. Ada tiga kali pembeli, pembeli baru. Koperasi pun terima. *Last* bila terima, dalam masa setahun, kenderaan rosak, tidak boleh pakai. Jual balik, rugi.

Then, tadi kita tengok projek gagal. Ini isu yang ke-18 ini, peralatan tidak digunakan. Banyak peralatan yang dibeli kita beri, tetapi tidak digunakan dengan pelbagai alasanlah. Termasuk ada satu Koperasi Sungai Lang Berhad. Dia kata hendak buat bunga, bunga plastik dan sebagainya, kami pergi pun, projek tidak berjalan dan bila ada tempahan yang banyak pun, dia kata dia tidak mampu hendak buat dan sebagainya.

Kemudian, isu Pajak Tanah. Kita ada banyaklah projek pajakan tanah ini. Pajak tanah dimiliki oleh ahli lembaga koperasi sendiri. Sepatutnya dia kena uar-uarkan kepada masyarakat kampung dan sebagainya *because* bila pajak, kerajaan bayar kos pajakan ini. Kemudian, apa yang berlaku juga, setelah dipajak, kerajaan tidak kaveat tanah ini. Contoh, kita buat satu *homestay*, contoh di Banghuris, kerajaan bagi dia, dia buat sepuluh *homestay* atas tanah dia sendiri, kemudian kerajaan tidak kaveat. *So* apa-apa berlaku dalam tempoh pajakan ini kalau katalah dia boleh jual tanah itu dan sebagainya, *so* tidak ada apa-apa yang mengikat kepentingan kerajaan di situ.

Kemudian, kita ada satu lagi isu, isu pajakan tanah juga. Isu pajakan tanah di KEDA, ada sebuah Koperasi. Pegawai KEDA sendiri Ketua Integriti, dia keluarkan satu surat kepada koperasi untuk buat bayaran terhadap penyediaan perjanjian antara KEDA dan juga koperasi tetapi bayaran itu tidak diakaunkan ke akaun KEDA dan kita *interview* dengan koperasi, koperasi kata bayar sendiri kepada pegawai sendiri, Ketua Unit Integriti. Kalau kita tengok dalam akaun KEDA, tidak ada apa-apa terimaan dibuat. Ini proses dalam tindakan. Nanti kita boleh tanya dengan kementerian apa tindakan terhadap pegawai ini.

■1130

Yang terakhirnya berkenaan dengan penyelenggaraan akaun oleh koperasi. Seperti mana yang sebut tadi saya ambil beberapa contoh. Kita pergi tengok akaun koperasi tidak diuruskan dengan betul. Sedang koperasi ia ada Suruhanjaya Koperasi yang memantau dan ia ada audit sendiri oleh koperasi.

Saya mengambil contoh tadi isu di Koperasi Sungai Lang. Apa berlaku ia jual 250 ekor kambing dan 100 ekor lembu tetapi tidak ada rekod. Dalam mesyuarat agung, akuan koperasi diluluskan oleh audit koperasi, audit SKM. Sedangkan rekod jual beli tidak ada. Kita buat *calculation* berdasarkan harga pasaran lembu RM3,000 atau RM4,000 seekor dengan kambing ada lebih kurang RM500,000 transaksi tetapi tidak ada dalam rekod.

Itu kita kena tanya balik apa SKM, macam mana audit SKM boleh luluskan? Rekod jual beli tidak ada. Itulah Yang Berhormat antara isu-isu yang kita bangkitkan.

Tuan Pengerusi: Apa ini?

Encik Mohd Iskandar Amran: Suruhanjaya Koperasi.

Tuan Pengerusi: Ada hari ini?

Encik Mohd Iskandar Amran: Ada dia ada datang juga.

Itu Yang Berhormat antara isu-isu yang..

[Ahli-ahli berbincang sesama sendiri]

Encik Mohd Iskandar Amran: Boleh bangkitkan berkenaan *parking* tadi. Ini sebab ada beberapa agensi yang kita batalkan projek, koperasi dibatalkan ditarik balik tapi duit itu ada lagi di agensi. Kenapa tidak dikembalikan balik kepada kementerian?

Tuan Pengerusi: Ada lagi Yang Berhormat?

Datuk Seri Haji Ahmad bin Haji Hamzah: Ini KKLW kah?

Encik Mohd Iskandar Amran: KKLW. Okey, dia *joint venture because...*

Seorang Ahli: *[Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]*

Encik Mohd Iskandar Amran: Koperasi di bawah SKM dalam projek Desa Lestari di bawah Kementerian Kemajuan Luar Bandar dan Wilayah (KKLW) tetapi diberi syarat setiap kampung, ia melalui kampung. Setiap kampung yang mendapat geran projek Desa Lestari mesti tubuhkan koperasi untuk dia -- sebab kalau tidak dia tidak boleh hendak monitor dan ia bagi geran ia susah hendak monitor *that's why* ia suruh tubuhkan koperasi supaya dalam masa yang sama geran tadi dibagi untuk di-*generate*.

Datuk Seri Haji Ahmad bin Haji Hamzah: Geran daripada siapa? Geran daripada SKM atau daripada KKLW?

Encik Mohd Iskandar Amran: Daripada KKLW.

Encik Rosli bin Yaakub: Duit kerajaanlah.

Encik Mohd Iskandar Amran: Duit kerajaan daripada KKLW, KKLW bagi kepada kampung *and then* kampung ditubuhkan koperasi.

Datuk Seri Haji Ahmad bin Haji Hamzah: Koperasi di bawah seliaan SKM.

Encik Mohd Iskandar Amran: SKM. SKM di bawah KPDNKK.

Datuk Seri Haji Ahmad bin Haji Hamzah: Ada dua kementerian sekarang inilah.

Encik Rosli bin Yaakub: Akan tetapi sebenarnya Yang Berhormat...*[Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]*

Datuk Liang Teck Meng [Simpang Renggam]: SKM dalam perkara ini, mereka hanya bantu menubuhkan koperasi, itu sahaja.

Encik Mohd Iskandar Amran: SKM bantu tubuh koperasi dan ia ada pegawai pembangunan koperasi. Dia buat penyeliaan, dia bantu macam mana hendak *upgrade* lagi, hendak kembangkan. Itu antara peranan SKM lah dan dalam masa yang sama dia buat mesyuarat agung *and then* ada akaun dia kena diaudit dan sebagainya.

Tuan Pengerusi: Saya nampak bila modul itu tidak berapa betul maknanya koperasi ditubuhkan kerana projek ini sahaja. Jadi dia tidak ada pengalaman, tidak ada pengurusan, tidak ada persefahaman di antara ahli-ahli lembaga pengarah.

Oleh kerana ditubuhkan kerana untuk projek ini. Kalau koperasi itu sudah *established*, sudah lama – beri projek ia ada boleh ..

Encik Rosli bin Yaakub: Tuan Pengerusi, kelemahan projek ini... [*Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara*].

Encik Mohd Iskandar Amran: Kalau untuk pengetahuan Yang Berhormat yang kementerian dia panggil satu bahagian yang terlibat ini Bahagian Pembangunan Ekonomi Desa. Kemudian yang buat Program Desa Lestari ini untuk dia pantau 80 koperasi sebab ia *continue* – ada koperasi baharu dan sebagainya.

Cuma ada lima orang sahaja. Lima orang ini, dia kena monitor, dia kena pantau. Itu sahaja kata sepatutnya kementerian kena *deploy* balik, semak balik – perjawatan yang sedia ada di kementerian-kementerian ini, ia ada banyak program mungkin ia boleh -- ini sebab kalau dia hendak program ini dijalankan dengan bagus mesti ada – *monitoring* ini orang hendak memantau mesti ramai. Kalau kita ada lima orang saya hendak pantau satu Malaysia 80 koperasi dan ada koperasi baharu yang akan dilantik untuk tahun ini 2017 dan seterusnya tidak berdaya dia orang ini.

Selain daripada tadilah pemantauan daripada SKM *even* kementerian sendiri. Sepatutnya kalau – sebelum diwujudkan koperasi dia kena *train* dulu ataupun bagi peluang dia berniaga yang kecil-kecilan dalam tempoh enam bulan kah barulah dia bagi peruntukan yang besar.

Datuk Seri Haji Ahmad bin Haji Hamzah: Tuan Pengerusi, memang matlamat kerajaan cukup murni sekalilah untuk membantu orang kampung menubuhkan koperasi, menjalankan perniagaan. Akan tetapi, kita tengok di sini cara Suruhanjaya Koperasi menjalankan penyeliaan ada banyak lemah di sinilah.

Pertama, kemungkinan mereka hendak kalau boleh ada peruntukan belanjakan, belanjakan. Maknanya dia tidak ada membuat satu penyeliaan yang rapi bagi memastikan satu-satu permohonan itu memang ada ketepatan dia dan ada betul-betul memerlukan.

Saya tengok banyak permohonan dikatakan hendak pelihara ikan. Beli ikan, beli ikan – tiga tahun tidak *check* sekarang sudah tidak ada. Ikan pun pandai lari Tuan Pengerusi, [Ketawa] ikan pun pandai lari, ikan pun pandai merajuk.

Jadi maknanya penyeliaan tidak ada – pertama sekali kita hendak tengok bagaimanakah keputusan dibuat oleh pihak koperasi sebelum meluluskan apa-apa juga permohonan untuk apa-apa projek.

Macam buat chalet, *how can we accept a chalet having lantai dengan plywood?* Kalau saya hendak tidur saya pun takut. Apa lagi bawa isteri kita takutlah. Betul tak? Nanti tengah tidur jatuh. Mana boleh lantai dengan *plywood*. [Ketawa].

Seorang Ahli: [Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]

Datuk Seri Haji Ahmad bin Haji Hamzah: Tidak boleh goyang pun. [Ketawa].

Jadi kita tengok macam ini banyak kelemahan berlaku – *just because I want to spend the money. You know for that matter I have got to perform my KPI, you know? That is very wrong.*

[Ahli-ahli berbincang sesama sendiri]

Encik Mohd Iskandar Amran: Pegawai dia hendak *cover* banyak koperasi bukan setakat satu koperasi yang baharu ini sahaja.

Tuan Pengerusi: Berapa orang seorang?

Encik Mohd Iskandar Amran: Dia ada dua atau tiga orang lah di setiap daerah.

Tuan Pengerusi: Okeylah, boleh kita panggil.

Datin Norliza binti Ghazali [Ketua Penolong Pengarah Audit, Jabatan Audit Negara]: Assalamualaikum Yang Berhormat Tuan Pengerusi, cumanya saya *just* hendak memaklumkan yang setelah keluarnya laporan Ketua Audit Negara ini memang kita nampak ada beberapa isu melibatkan isu punitiflah.

Kemudian itu pada 30 Ogos, memang ada Jabatan Perkhidmatan Awam telah mengarahkan untuk diadakan satu – menubuhkan satu Jawatankuasa Siasatan Dalam di peringkat kementerian dan juga SKM sendiri.

Jadi kita baru sahaja menerima sebenarnya laporan siasatan tersebut dan kita nampak macam seolah-olah tidak ada apa yang berlakulah. Dalam ini mengatakan bahawa tidak ada salah laku padahal kita nampak ada unsur-unsur *improper payment*.

Jadi yang ini kemungkinan kita akan bawa baliklah kepada JPA mungkin untuk menubuhkan Jawatankuasa Siasatan. Mungkin ada daripada JPA di sini?

Tuan Pengerusi: JPA.

Puan Eizan Azura binti Zainudin [Timbalan Pengarah Unit Laporan Ketua Audit Negara & Operasi Khas Bahagian Perkhidmatan, JPA]: Yang Berhormat Tuan Pengerusi, laporan Siasatan Dalam memang kita telah hantar kepada -- kita minta – *actually* di peringkat JPA tidak semua yang teguran tadi di-*cover*-lah oleh Jawatankuasa

Siasatan yang ada beberapa belas sahaja ini. Kami telah diminta untuk cover lima teguran dan daripada lima teguran itu ada beberapa peringkat. Ada di-cover oleh Jawatankuasa Siasatan di peringkat JPA sendiri, ada yang di-refer kepada SPRM dan ada yang di-refer kepada pihak SKM untuk siasatan.

Ini sebab seperti Tuan Pengerusi sedia maklum, kita akan ada – *we cannot go to SKM level* untuk koperasi *because of* kita punya perbezaan *legal jurisdiction* kita. Kita tidak boleh masuk.

■1140

Puan Eizan Azura binti Zainudin: *Because they are not Federal. They are Badan Berkanun.*

Tuan Pengerusi: Ia Suruhanjaya?

Puan Eizan Azura binti Zainudin: Ya, Suruhanjaya. *So, the most we can do that we asked them to set up their own Jawatankuasa Siasatan Dalam (JKSD) and —itu yang Datin refer tadi siasatan yang mereka lakukan. But, on JPA side ada pegawai yang dikenal pasti.*

Tuan Pengerusi: Oh ada?

Puan Eizan Azura binti Zainudin: Ya.

[Ahli-ahli berbincang sesama sendiri]

[Saksi dari Kementerian Kemajuan Luar Bandar dan Wilayah (KKLW) mengambil tempat di depan Jawatankuasa]

Tuan Pengerusi: Yang Berbahagia Datuk Borhan bin Dolah, Ketua Setiausaha Kementerian Kemajuan Luar Bandar dan Wilayah. Puan Norison binti Ramli, Timbalan Ketua Setiausaha (TKSU), Yang Berbahagia Dato' Dr. Noor Zari Hamat, Pengerusi Eksekutif Suruhanjaya Koperasi Malaysia (SKM). Pegawai-pegawai dan kakitangan daripada Kementerian Kemajuan Luar Bandar dan Wilayah. Pegawai-pegawai dan kakitangan daripada SKM. Terlebih dahulu bagi pihak PAC, kita mengucapkan ribuan terima kasih kerana dapat mengadakan prosiding terhadap Kementerian Kemajuan Luar Bandar dan Wilayah dan Suruhanjaya Koperasi Malaysia. Terima kasih kerana dapat hadir untuk menjelaskan isu-isu yang dibangkitkan oleh Laporan Ketua Audit Negara berhubung dengan beberapa perkara.

Semoga dengan penjelasan ini dapat kita melaporkan semula kepada Parlimen berhubung apa juga tindakan serta isu-isu yang telah dibangkitkan itu sama ada sudah selesai tindakan dan sebagainya. Jadi, eloklah kita mendengar sedikit penjelasan daripada kementerian-kementerian yang berkenaan dan kita minta penjelasanlah daripada dua

kementerian penting iaitu Kementerian Kemajuan Luar Bandar dan Wilayah (KKLW) dan juga daripada Suruhanjaya Koperasi Malaysia. Silakanlah. Datuk.

Datuk Borhan bin Dolah [Ketua Setiausaha, Kementerian Kemajuan Luar Bandar dan Wilayah]: *Bismillahir Rahmanir Rahim. Assalamualaikum warahmatullahi wabarakatuh.* Salam sejahtera. Salam Negaraku Malaysia. Yang Berhormat Tuan Pengerusi, Datuk, Dato', Tuan-tuan, Ahli PAC, Pegawai-pegawai. Kalau boleh diizinkan Tuan Pengerusi, saya jelaskan sedikit tentang apa itu Desa Lestari ini. *So, that* kita faham dan kemudian boleh kita bincang kalau ada beberapa perkara yang Ahli PAC perlukan penjelasan daripada pihak kitalah, Tuan Pengerusi.

So, next slaid Tuan Pengerusi dengan izin. Seperti kita sedia maklum bahawa kita mula memperkenalkan Program Desa Lestari ini pada tahun 2013 dan ini merupakan inisiatif di bawah *Government Transformation Program 2.0* yang mana kita senaraikan di bawah NKRA di bawah apa yang kita namakan pada masa itu di bawah *21st Century Village* dengan menggunakan ataupun mengguna pakai transformasi luar bandar melalui platform koperasi. Maknanya *cooperative driven* dalam hal ini.

Seperti kita sedia maklum bahawa hasrat kita semasa kita mula memperkenalkan Desa Lestari ini adalah untuk mengupayakan komuniti dalam merancang serta menjayakan pelaksanaan projek-projek pembangunan di desa dan perancangan-perancangan projek ini kita laksanakan melalui koperasi. Kita dalam masa yang sama juga, kita turut bekerjasama baik dengan pihak koperasi untuk memperkasakan koperasi itu sendiri. Di samping itu juga, fokus kita adalah kepada aktiviti-aktiviti ekonomi dan keusahawanan penduduk kampung seperti saya sebut awal tadi adalah melalui koperasi. Di mana kita membuka peluang-peluang pekerjaan baru kepada penduduk kampung kerana ini di bawah transformasi luar bandar kitalah.

Kita menggunakan garis panduan yang diluluskan oleh Kementerian Kewangan pada Mei 2013 dan juga SPP Bil.3/2014. Dari segi status pelaksanaan semasa kita mula tahun 2013 sehingga 2016, dia merangkumi tempoh audit yang di audit. *So*, saya ambil tempoh itu 2013 hingga 2016 – 80 buah kampung telah kita pilih sebagai Desa Lestari dengan perbelanjaan lebih daripada RM114 juta. Kampung-kampung sektor itu ada. Sektor perkhidmatan pelancongan desa, penternakan, peruncitan, pembuatan pertanian yang mana dominan dari segi sektor adalah dua sektor utama perkhidmatan dan juga pelancongan desa. Lain-lain itu agak minima.

Kita menetapkan KPI bagi Desa Lestari ini kita pastikan bahawa koperasi yang kita perkasakan ini mampu dan berjaya untuk meningkatkan pendapatan kasar mereka sekurang-kurangnya lima *percent* selepas satu tahun beroperasi ataupun dilaksanakan. Satu lagi KPI kita ialah kita mensyaratkan sekurang-kurangnya koperasi ini mampu untuk mewujudkan peluang pekerjaan sekurang-kurangnya 10 peluang pekerjaan baru. Syarat

koperasi pula mesti 30 *percent* daripada ahli atau ketua isi rumahnya menganggotai koperasi dalam kampung itu.

Next, ini adalah *indicator* pencapaian kita Tuan Pengerusi dan juga Ahli PAC. Kita dapati bahawa 41 daripada 57 –ini sehingga 2016 yang kita dapat nilai. Maknanya yang koperasi yang terakhir itu ialah koperasi 2015 dan tahun kita nilai 2016. *That is why* jumlahnya pada masa itu hanya 57 sahaja. 2016 yang kita wujudkan jadi total 80 belum dapat kita nilai kerana ia akan menjangkau pada tahun 2017. Jadi, kalau kita tengok di situ 71 *percent* lebih daripada koperasi telah berjaya mencapai KPI yang kita tetapkan iaitu berpendapatan kasar sekurang-kurangnya lima *percent* selepas tahun pelaksanaan. 61 *percent* lebih telah berjaya menawarkan sekurang-kurangnya 10 peluang pekerjaan baru.

Juga, dari segi itu rekod pendapatan kita RM1.7 juta, RM9.9 juta dan RM13.4 juta mengikut tahun dan dari segi keanggotaan kita dapati bahawa hampir lebih 70 *percent* daripada koperasi telah mencapai syarat kita 30 *percent* daripada Ketua Isi Rumah (KIR) itu yang menganggotai koperasi.

■ 1150

Elok juga Tuan Pengerusi dan juga Ahli-ahli PAC, ahli-ahli mesyuarat yang ini, saya tunjukkan sedikit, paparkan *the success story* kitalah. Orang kata cerita-cerita berjaya, kejayaan-kejayaan tentang kampung-kampung desa ataupun Desa Lestari kita ini. Saya ada empat kejayaan yang kita taburkan mengikut negeri lebih kurang. So, kampung yang pertama adalah Kampung Tellian di Mukah, Sarawak. Ini kita mulakan pada tahun 2013 dengan penduduknya 1,200 orang dan koperasinya adalah koperasi kampung itulah, Tellian Tengah dan juga Ulu Mukah Berhad. Kita dapati bahawa keanggotaan koperasi 51.3 *percent* yang ketua isi rumahnya dan pendapatan kasar mengikut tiga tahun itu, kita nampak banyak peningkatannya. Ini satu kejayaannya dan koperasi ini terlibat dengan perkhidmatan pengangkutan. *Next slide* kita akan tunjukkan, *these are the businesses* yang dibuat oleh – *next slide, please*. Okey, inilah *business* perkhidmatan pengangkutan yang dibuat oleh koperasi ini yang mana pengangkutan banyak adalah berkaitan dengan rumbia dan juga arang batu. So, dia ada satu lori berkren dan 10 unit lori 20 tan. So, ini kejayaan yang kita dapat bagi Kampung Tellian ini.

Next, satu lagi *success story* yang saya hendak tunjuk adalah di Paloh, Gua Musang. Ini berkaitan, koperasi ini berkait dengan perkhidmatan jentera dan juga penternakan. Ia mampu mewujudkan 18 peluang pekerjaan baharu bagi penduduk setempat dan juga pendapatan kasar kalau kita tengok juga meningkat saban tahun. Juga hampir 100 peratus, maknanya 100 peratus daripada keanggotaan koperasi itu adalah daripada ketua isi rumah yang berjumlah 2,500 orang tetapi ketua isi rumahnya 320 orang. Satu kampung itu adalah koperasi. Ini yang kita dapat satu kejayaan di Kampung Paloh, Gua Musang. *Next*. Ini adalah urusan program ataupun projek mereka. Sewaan jentera perladangan di mana ada

dua unit *backhoe* dan sebagainya, lori dan juga *pickup truck*. So pekerjaan. *Okay, next*. Ini kejayaan – Ini satu lagi, mereka juga, mereka buat dengan penternakan kelulut. Tuan Pengerusi, satu-satu Desa Lestari ini ia tidak terikat dengan satu projek sahaja. Dia boleh jadi pelbagai projek, satu projek, dua projek, boleh jadi tiga projek dan sebagainya. So bagi Kampung Paloh tadi, inilah satu lagi projek ekonomi mereka ialah berkait dengan penternakan lebah kelulut.

Okay, next kejayaan. *Success story* kita yang ketiga ialah Kampung Suasa di Sipitang, Sabah. Ini saya pun pernah sempat melawat kampung ini. Kita dapati bahawa kejayaan kampung ini dia terlibat dengan pelancongan desa (*rural tourism*) dan juga penternakan kerbau. Pendapatan mereka pun bagus dan juga dari segi ketua isi rumah yang menganggotai koperasi juga pada tahap 67 percent. Kita *next*, inilah projek mereka, pelancongan *rural tourism*. Kalau di Sabah ini, dia terkenal dengan *proboscis monkeys* dan juga penternakan kerbau. Ini yang saya katakan tadi. *Next*.

The last success story yang saya, kami ingin paparkan berkaitan dengan Desa Lestari ini adalah Kampung Sri Gunung Pulai di Johor. Ini juga berkaitan dengan pelanconganlah oleh sebab ada gunung dan juga ada Gunung Pulai dan juga ada air terjun di sana. Di sini peluang pekerjaan yang diwujudkan untuk penduduk setempat adalah 34 peluang pekerjaan dan juga pendapatan kasar daripada urusan ini juga menariklah dengan 37 percent daripada ketua isi rumah itu adalah ahli dan juga anggota koperasi. *Next*. Ini adalah gambaran di mana mereka membuat chalet, *homestay* dan sebagainya bagi menjana pendapatan bagi Desa Lestari ini. *Next*.

Tuan Pengerusi dan Ahli-ahli PAC, kita sedia maklum bahawa pengauditan telah dijalankan oleh Jabatan Audit Negara ke atas KKLW bagi Projek Desa Lestari ini bermula daripada Disember 2016 sehingga Mac 2017. Kita juga dimaklumkan dalam laporan itu bahawa walaupun *statement* awal pihak Jabatan Audit, laporan audit telah menyatakan bahawa Program Desa Lestari ini telah berjaya meningkatkan peluang pekerjaan dan penjana ekonomi kepada komuniti kampung secara keseluruhannya, walau bagaimanapun, masih terdapat ada yang kurang memuaskan dalam pelaksanaan projek, pemantauan dan juga pentadbiran kontrak kita. Keseluruhannya hanya 30 daripada 80 koperasi kita telah dipilih bagi tujuan pengauditan yang melibatkan 22 projek.

Cuma saya hendak tekankan di sini, daripada 30 koperasi daripada jumlah keseluruhan 80 dan juga 222 projek, hanya 19 projek sahaja di 12 koperasi iaitu 8.6 percent sahaja yang didapati gagal oleh pihak Audit. So kegagalan itu kita akui, tetapi angkanya kepada kita ialah dan kita *take note* yang ini bahawa kita mengambil langkah. Di sebelah kanan sini adalah penemuan Audit, saya ringkaskan kepada lapan iaitu lebihan peruntukan, projek gagal, *improper payment*, isu-isu yang melibatkan perolehan kerja, perolehan lebah

kelulut dibuat secara runding terus, peralatan yang tidak digunakan, pajakan tanah dan juga elemen-elemen pemantauan yang dianggap masih longgar lagi kepada projek-projek ini.

So next Tuan Pengerusi dan juga Ahli-ahli PAC, kita telah pun mengambil tindakan. Saya ringkaskan kepada enam sahaja tindakan-tindakan yang kita ambil di mana secara *detail*-nya saya akan bersama dengan pegawai-pegawai yang akan membantu menjawab apakah setiap isu yang akan dibangkitkan. Secara keseluruhannya, kita telah menubuhkan jawatankuasa siasatan dalaman bagi isu-isu *improper*, yang tidak betul yang melibatkan pegawai-pegawai kita dan juga kita juga telah menambah baik garis panduan kita dalam kita melaksanakan program kita ini. Juga mana yang ada wang-wang tindik yang patut dipulangkan pun telah pun kita laksanakan pemulangannya secara penuh pada mulai Jun yang lalu. Juga kita juga telah mengambil tindakan ke atas pegawai-pegawai yang menyalahgunakan kuasa dan juga mengarahkan tindakan-tindakan dan pembaikan segera oleh koperasi bagi kerja-kerja yang tidak mengikut spesifikasi. Ini saya berurusan dan juga memang bekerjasama rapat dengan sahabat saya, Suruhanjaya Koperasi Malaysia iaitu Yang Berbahagia Dato' Dr. Noor Zari di sebelah saya ini. Memang kami bekerja rapat dengan koperasi bagi meningkatkan mana kekurangan-kekurangan yang ada dalam kita melaksanakan. Ini kerana kejayaan kita Desa Lestari juga banyak bergantung kepada sejauh mana kita sama-sama dapat membantu dan mengusahakan daripada sahabat saya di Suruhanjaya Koperasi Malaysia bagi menangani isu-isu yang di luar bidang kita yang berkaitan dengan koperasi.

Akhir sekali, mana-mana tadi ada teguran mengatakan bahawa ada peralatan-peralatan yang tidak kita gunakan, tidak digunakan oleh koperasi telah kita ambil tindakan pemindahan peralatan-peralatan yang tidak digunakan. Secara keseluruhannya, itu sahaja Tuan Pengerusi yang saya hendak bentangkan mengenai Desa Lestari kita. So, kita bukalah. Terima kasih banyak, Tuan Pengerusi.

Tuan Pengerusi: Terima kasih, Datuk. Ada daripada koperasi ada hendak apa-apa? Suruhanjaya Koperasi Malaysia, ada? Ya.

Dato' Dr. Noor Zari Hamat [Pengerusi Eksekutif, Suruhanjaya Koperasi Malaysia]: Tuan Pengerusi, Yang Berhormat Datuk, Dato', Datin, tuan-tuan dan puan-puan sekalian. Dalam hal ini, mungkin kita boleh memberi sedikit gambaran tentang kedudukan koperasi dan juga peranan Suruhanjaya Koperasi Malaysia dalam konteks permohonan koperasi secara keseluruhannya. Pada masa ini, kita mempunyai sebanyak 13,700 koperasi yang berdaftar di Malaysia ini. Peranan SKM dalam konteks ini adalah sebagai *regulator* kepada koperasi-koperasi tersebut. Kita membuat pendaftaran kepada penubuhan-penubuhan koperasi baharu dan seterusnya kita menyelia koperasi tersebut dalam konteks Akta Koperasi 1993.

■1200

Dalam satu lagi fungsi besar SKM adalah dari segi untuk melihat koperasi-koperasi ini membangun dan dalam konteks hubungan Projek Desa Lestari ini adalah merupakan satu yang sangat kita alu-alukan kerana kita juga ingin melihat koperasi boleh menjadi satu entiti ekonomi bukan sahaja setakat entiti sosial yang boleh menggerakkan pembangunan ekonomi secara kolektif.

Dalam konteks perjalanan projek ini, apa yang dilakukan oleh SKM adalah kita menjalankan penyeliaan sebagaimana kita selia koperasi-koperasi yang lain. Kita mengadakan lawatan dan sebagainya dan sekiranya terdapat perkara-perkara yang agak bercanggah dengan Akta Koperasi 1993 itu kita akan membuat teguran dan sebagainya. Mungkin dalam proses tersebut ada koperasi yang tidak menjalankan mesyuarat agung tahunan dan sebagainya ataupun tidak menyediakan akaun kita akan membuat teguran supaya mereka melakukan penambahbaikan.

Adalah agak – walaupun akta menyatakan bahawa kita boleh mengambil tindakan mendenda dan sebagainya saya rasa itu adalah merupakan langkah terakhir yang kita ambil. Sebab kita percaya bahawa koperasi harus dididik, dibangunkan untuk menjadi satu entiti ekonomi yang cukup besar.

Justeru itulah kita telah meminta ekoran daripada Laporan Audit ini kita telah pun menjalankan satu langkah dengan memanggil semua pegawai-pegawai penyelia di peringkat wilayah sebab penyeliaan dilakukan oleh pegawai-pegawai penyelia di peringkat wilayah untuk memantau secara terperinci projek-projek ini. Ini kerana kita tidak mahu supaya perkara-perkara yang tidak sewajarnya berlaku. Akan tetapi dalam konteks ini tugas kita adalah menyelia koperasi sepertimana kita menyelia koperasi-koperasi yang lain juga. Sebab SKM sendiri pun mempunyai bantuan-bantuan khas kepada koperasi tersebut dan kita sentiasa bekerjasama dengan pihak KKLW dalam konteks ini.

Cuma satu isu yang mungkin boleh kita ambil perhatian di sini adalah setengah-setengah kawasan itu tugas penyeliaannya agak besar kerana ada sampai seorang pegawai penyelia harus menyelia sekitar 200 buah koperasi. Ini adalah merupakan satu tugas yang amat mencabar jugalah.

Sebab entiti koperasi ini ia berbeza daripada Sendirian Berhad, itu yang harus kita lihat juga. Saya rasa perkara itu dulu setakat ini.

Datuk Borhan bin Dolah: Terima kasih.

Dato' Dr. Noor Zari Hamat: Terima kasih.

Tuan Pengerusi: Cuma dari segi koperasi yang gagal itu koperasi baru ditubuhkan untuk projek ini ataupun koperasi yang sudah *establish* dapat projek, itu yang kita hendak tengok. Makna koperasi itu sudah lama dapat projek, koperasi tubuh hendak dapat projek. Dia ada dua kaedah. Kadang-kadang orang kampung biasalah kita Ahli Parlimen inikan, awak tubuהל koperasi, ini hendak dapat projek.

Datuk Borhan bin Dolah: Tuan Pengerusi dia ada dua-dua kombinasi. Walaupun ada koperasi itu sudah memang *establish* lebih awal daripada program kita tetapi gagal juga. Ada juga yang gagal. Saya tidak kata mereka gagal keseluruhannya. Macam saya kata tadi satu-satu koperasi ini terlibat dengan dua tiga projek kita tetapi dia gagal mungkin kelulut sahaja, tetapi penternakan, pengangkutan, perkhidmatan dia berjaya.

Saya kalau dikatakan gagal di situ ataupun berlaku ketidakbetulan dalam urusan ini, kadang-kadang kerana bukan soal faktor mereka baru atau lama. Kadang-kadang koperasi itu lama Tuan Pengerusi, telah lama wujud telah *establish* tetapi oleh sebab berlaku pertukaran kepimpinan, kadang-kadang berlaku di situ kita kata ada gangguan kepada projek kitalah. Saya ambil contoh katakan projek saya tanam jagung di tanah – masa itu saya pengerusi koperasi, saya *allow* tanah saya yang tidak diguna itu untuk di ini. Akan tetapi bila orang jatuhkan saya sebagai pengerusi, pengerusi baru saya *stop* ataupun pengerusi yang baru kata tidak payahlah di tanah itu kita cari tanah lain untuk buat projek ini. Jadi di situ ada berlaku gangguan kepada projek kita.

Satu lagi ialah kita juga berhadapan – yang ini saya kita *work closely* dengan Suruhanjaya Koperasi (SKM), ada koperasi Tuan Pengerusi, yang Tuan Pengerusi mungkin lebih ariflah dengan suasana di kampung ini, yang mana pengerusinya kalau pengerusinya juga adalah pengerusi JKK kampung kita selamat juga. Akan tetapi kalau pengerusi koperasi orang lain, pengerusi JKK orang lain kadang-kadang ada *rivalry*-lah dalam desa itu. Jadi kita kena berhadapan dengan situasi ini.

Menjawab soalan Tuan Pengerusi tadi sama ada, adakah koperasi yang katakan yang baru juga ada yang gagal, mungkin ada. Memang ada kerana kita mensyaratkan mereka kalau projek ini mahu dibuat di kampung itu, di kampung yang terpilih, desa yang terpilih dia mesti ada koperasi. So kita akan gunakan platform koperasi ini, so baru ditubuhkan.

Jadi masa itu mungkin ada dalam proses satu tahun, dua tahun itu terkial-kiallah untuk ini dan mungkin di situ wujud kelemahan bila mana dia masih baru, Tuan Pengerusi.

Tuan Pengerusi: Yang Berhormat ada?

Datuk Seri Haji Ahmad bin Haji Hamzah: Satu sahaja Tuan Pengerusi. Koperasi di bawah KPDNKK. Jadi dalam konteks ini koperasi sekarang bekerjasama dengan KKLW. Ada juga koperasi yang bekerja dengan kementerian MPIC, koperasi macam Sawit Mampan, koperasi ini. Akan tetapi tiap-tiap kementerian ada dia punya cara pentadbiran dia. Jadi adakah koperasi sekarang tertakluk kepada apa juga peraturan-peraturan yang digariskan oleh kementerian-kementerian yang di mana dia di bawah – koperasi itu di bawah kementerian tersebut. Sama ada KPDNKK kah, KKLW ataupun MPIC.

Dato' Dr. Noor Zari Hamat: Izin saya untuk menjawab Tuan Pengerusi. Semua koperasi di Malaysia adalah tertakluk kepada Akta Koperasi 1993 yang diletakkan di bawah

Suruhanjaya Koperasi Malaysia, agensi di bawah KPDNKK. Semua koperasi tidak kiralah dia Koperasi Sawit Mampan atau koperasi yang ditubuhkan di bawah mana-mana agensi sekalipun ia tertakluk kepada akta yang sama atau Akta Koperasi 1993.

Pada masa yang sama koperasi boleh mengadakan undang-undang kecilnya sendiri. Dalam undang-undang kecilnya itu koperasi boleh menggariskan apa juga aktiviti yang ingin dilakukan oleh koperasi tersebut. Dalam konteks ini apa yang dilakukan oleh Suruhanjaya Koperasi Malaysia adalah untuk melihat bahawa pentadbiran koperasi tersebut adalah selaras dengan apa yang terdapat dalam Akta Koperasi 1993. Dalam hubungan ini contoh Koperasi Sawit Mampan yang banyak di Sarawak contohnya, kita memang bekerjasama dengan MPOB bagi memastikan pelaksanaan projek-projek yang dikendalikan oleh Koperasi Sawit Mampan tersebut.

Umumnya adalah semua koperasi di Malaysia ini tertakluk kepada Akta Koperasi dan mereka berhak untuk mempunyai undang-undang kecilnya sendiri dalam memandu perjalanan koperasi tersebut. Terima kasih.

Datuk Seri Haji Ahmad bin Haji Hamzah: Saya hendak maklum tadi kerana sekarang peruntukan daripada Desa Lestari ini adalah di bawah KKLW dan disalurkan kepada koperasi. Ia tertakluk juga kepada peraturan-peraturan tetap yang ditetapkan oleh KKLW, itu makna saya tadilah. Kalau ia di bawah MPIC maknanya tertakluk kepada peraturan tetap MPIC. Dalam perkara ini apa juga permohonan projek yang dibuat oleh tiap-tiap koperasi itu bagaimanakah bentuk pengawasan bagi menentukan supaya projek ini benar-benar diperlukan dan dapat dijalankan dan menepati hasrat kita bagi membantu ekonomi kampung.

Datuk Borhan bin Dolah: Tuan Pengerusi kalau boleh saya jawab yang ini. Di peringkat KKLW contohnya jika Desa Lestari ataupun desa ini memohon untuk mengadakan projek untuk *come out* dengan satu projek baru katakan ya. Katakan penternakan lembu pada kos RM500,000 katakan ya, jadi dia akan kemukakan kepada pihak KKLW dan pihak KKLW berdasar kepada peruntukan yang kita ada, kita ada jawatankuasa induk yang akan menapis, melihat projek ini. Dalam jawatankuasa kita ini juga kita tidak lupakan mesti ada daripada Suruhanjaya Koperasi ahlinya yang akan sama-sama menilai kerana apa sahaja berkaitan dengan latar belakang, keupayaan, kekuatan koperasi itu akan diberi maklum oleh pihak pegawai daripada SKM.

■ 1210

Kita akan melihat di KKLW pula berdasarkan pada garis panduan yang ada pada kita, kita akan menilai projek itu. Kita akan menyalurkan peruntukan-peruntukan dan juga apa-apa kepada Koperasi bilamana mereka telah diluluskan dengan projek itu. Bila berlaku selepas ini, kita akan sama-sama memantau. Kita akan sama-sama memantau perjalanan projek ini kerana Koperasi kita tahu ada kekuatannya, mereka lebih kenal tentang dan lebih

arif tentang Koperasi dan kita pula dari segi projek itu kita ada pegawai-pegawai yang akan memantau pelaksanaan projek itu. Jadi, memang ada kerjasama erat antara pihak kami antara KKLW dari segi penyaluran, dari segi projek, pemantauan projek dan sebagainya dan pada masa yang sama, sahabat kita dari Suruhanjaya Koperasi juga turut sama dalam urusan ini.

Dr. Tan Seng Giaw [Kepong]: Tuan Pengerusi, memang ada kes-kes yang berjaya. Dari segi perbelanjaan di sini, untuk perbelanjaan RM114 juta ini, apakah peratusan dianggap oleh Datuk Borhan sebagai pembaziran? Adakah kita bazirkan wang ini? Ada yang berjaya tetapi ada yang gagal tetapi peratusan yang dibazirkan daripada lebih 100 juta ini.

Datuk Borhan bin Dolah: Terima kasih Yang Berhormat Dr. Saya melihat bahawa memang kalau kita lihat -- setakat ini kita belum dapat *figure* daripada perbelanjaan ini berapa banyak, berapa *percent* yang kita kategorikan sebagai membazir kerana projek kita ini adalah projek yang berterusan, *consistently*. Kita perlukan masa bagi setiap projek itu mendatangkan hasil dan pulangan. Kita dalam menilai projek ini, kita hendak tengok supaya projek-projek yang dibentangkan kepada kita dan kita luluskan merupakan projek-projek yang boleh dilestarikan, *sustainable* untuk suatu masa yang panjang.

Jadi, memang lah sebab saya akui yang ini saya tidak kata tidak berlaku pembaziran tetapi di sana sini ini yang disebut dalam Audit bilamana pembelian sesetengah peralatan itu tidak digunakan. Jadi, di situ berlaku pembaziran. Jadi bila berlaku pembaziran, yang inilah langkah-langkah yang kami ambil iaitu mana-mana peralatan yang tidak digunakan kita pindahkan kepada Desa Lestari yang lain yang memerlukan. Jadi di situ *saving* – saya akui Tuan Pengerusi sesetengah Koperasi masa mereka memohon, mereka tamak. Saya katakan tamaklah. Jadi dia minta sebanyak mungkin. Contohnya kalau dalam program projek catering, dia akan minta pada kapasiti peralatan untuk *servicing* 1,000 orang tetapi bila berlaku dalam majlis-majlis yang disewakan dan sebagainya, hanya maksimum digunakan 500 sahaja. 500 itulah yang tersimpan, tidak diusik lagi oleh pihak Audit—*di-found* dalam audit.

Kalau saya hendak menjawab Yang Berhormat Dr. Tan punya ayat tadi, di situ lah berlaku pembaziran. Akan tetapi bila Audit dapat jumpa dan kita kata mereka tidak gunakan, dia pun kata kami tidak boleh hendak gunakan kerana yang sekarang ini hanya maksimum kami pakai 500 sahaja. Akan tetapi masa mereka memohon, mereka menjangkakan ia akan sampai untuk *serve* 1,000 tetamu. Jadi, diperlukan peralatan untuk 1,000. Jadi di situ pembayaran -- tetapi bila kita jumpa Audit dan kita kata, "Selepas beberapa tahun *you* tidak gunakan..." dan kita kata, "*Why not* kita *transfer*-kan kepada Desa Lestari yang juga mempunyai *similarity* dari segi projek itu supaya dapat digunakan".

Di situ kita dapat elakkan menjawab soalan Yang Berhormat Dr. Tan tadi yang menyatakan bahawa di sinilah berlakunya pembaziran untuk tempoh itu. Akan tetapi langkah-langkah ini, kita sudah ambil supaya kita dapat kurangkan ataupun kita boleh hentikan terus elemen-elemen pembaziran seperti yang ini. Cuma peratusan itu kita tidak dapat secara spesifik lagi, Yang Berhormat Dr. Itu sahaja.

Dr. Tan Seng Giaw: *Sorry*, ya. Soalan yang terakhir daripada saya. Saya nampak beberapa kelemahan yang dikemukakan oleh pihak Audit dan memang Datuk pun mengakui ada kelemahan ini. Apakah tindakan yang telah dan akan diambil untuk membetulkan semua kelemahan ini?

Datuk Borhan bin Dolah: Terima kasih Yang Berhormat Dr. Cuma saya tidak *detail*-kan kerana ada banyak kelemahan-kelemahan yang mendapat teguran daripada Audit. Contohnya macam saya kata tadilah, ada peralatan-peralatan yang ditemui tidak digunakan dan dianggap sebagai pembaziran. Begitu juga ada kenderaan yang dibeli tetapi tidak digunakan. Jadi antara langkah-langkah yang kita buat tadi macam saya sebutkan di awal tadi, kita melihat projek-projek Desa Lestari kita yang lain yang memerlukan atau ada kesamaan dari segi projek dan menggunakan peralatan yang sama dan kita pindahkan. Proses pemindahan ini oleh sebab kita sudah serahkan kepada ini atas nama Koperasi, maka itu kita bekerjasama dengan pihak Suruhanjaya Koperasi untuk meyakinkan Koperasi itu membenarkan pemindahan peralatan ini daripada hak milik mereka kepada Koperasi yang lain yang mempunyai *similarity* dari segi urusan tadi.

Banyak sebenarnya yang kita sudah ambil tindakan. Semuanya telah kita ambil tindakan. Contohnya membuat wang tindik, semuanya telah kita pulangkan balik dan juga kita telah mengambil inisiatif untuk menambah baik garis panduan kita dalam kita melaksanakan program ini. Jadi, banyak perkara yang kita telah sentuh yang mungkin saya tidak dapat beri *detail* di sini tetapi kalau ada ini slaidnya memang ada. Kita ambil semua teguran Audit sebenarnya Yang Berhormat Dr. memang kita *seriously* ambil dan *way forward* sebenarnya kita mahukan supaya selaras dengan *tagline* kita untuk 'Membandarkan Luar Bandar'.

Jadi kita mahu supaya Desa Lestari ini menjadi platform besar untuk rakyat luar bandar meningkatkan ekonomi mereka dan meletakkan bahawa luar bandar ini adalah suatu sumber mereka dan tidak memerlukan mereka *migrate* ataupun berhijrah ke bandar bagi mendapatkan ataupun mencari sumber pendapatan mereka. Jadi, platform Desa Lestari ini – terima kasih kepada Audit kerana membuat teguran-teguran dan dari situ kita baiki kelemahan kita supaya *way forward* ke depan ini kita dapat lagi meningkatkan dan menjayakan Desa Lestari ini.

Datuk Dr. Makin @ Marcus Mojigoh [Putatan]: Okey, terima kasih Tuan Pengerusi. Setelah mendengar penjelasan daripada pihak kementerian KKLW dan daripada

SKM dan juga mendengar teguran-teguran daripada Audit, saya sebagai wakil rakyat, memang menyambut baik atas usaha KKLW yang mana terdapat 80 peratus telah mendapat *success story*. Walau bagaimanapun, terdapat juga teguran-teguran daripada Audit yang boleh dianggap sebagai satu teguran yang baik oleh sebab apabila kita melihat senarai projek-projek yang dianggap gagal, saya terpanggil jika pihak kementerian ini sebagai pihak pelaksana kepada projek-projek Desa Lestari, adakah sebelum peruntukan diberi kepada koperasi-koperasi ini, dapat melihat *project paper* atau kertas kerja daripada pihak Koperasi?

■1220

Di mana kita telah pun memberi jalan atau landasan kepada pihak pelaksana. Kita memerlukan NBOS kolaborasi daripada pihak-pihak yang tertentu terutama sekali jabatan-jabatan yang ada kaitan dengan projek yang dilaksanakan di bawah Kementerian KKLW. Misalnya, kandang ayam, saya rasa ini perlu perunding yang wajib dan juga jabatan daripada Jabatan Haiwan ataupun Jabatan Pertanian yang kolaborasi dia.

Satu lagi kandang lembu, kandang kerbau yang mana ada *success* sikit, kelulut jabatan apa yang sepatutnya yang memantau, yang berkolaborasi dengan koperasi ini. Adakah pihak kementerian tahu dengan juga projek pengangkutan misalnya. Adakah pihak daripada jabatan yang tertentu yang ada kaitan dengan lesen dengan undang-undang tertentu yang patut dipatuhi, ikan, *homestay* misalnya, adakah pihak kerajaan tempatan ataupun Kementerian Pelancongan.

Ini sebab kalau kita melakukan projek ini di Sarawak, di Sabah ada pihak-pihak yang ada kena-mengena dengan kerajaan negeri, kerajaan masing-masing. Adakah *project paper* ini termaktub dalam projek-projek yang diusahakan oleh koperasi tersebut. Ini sepatutnya pihak pelaksana ini tahu – masuk di dalam siapa pegawai, nama pegawai dia, apa jawatan dia yang boleh melibatkan diri dalam projek-projek tertentu supaya teguran-teguran seperti apa yang kita lihat daripada Jabatan Audit ini tidak berlaku lagi.

Saya juga melihat tanaman herba di Ulu Legong, Kedah. Siapa sebenarnya yang memantau herba ini. Ini patut orang yang berpengalaman dengan sains. Misalnya daripada mungkin golongan daripada penuntut daripada universiti yang membuat *research* R&D misalnya.

Tuan Pengerusi: Hutan, FRIM.

Datuk Dr. Makin @ Marcus Mojigoh: FRIM, pegawai daripada FRIM boleh dilibatkan. Ini *what we called* NBOS, kolaborasi dengan jabatan-jabatan atau kementerian-kementerian yang ada kaitan dengan projek yang akan dilaksanakan KKLW.

Sebenarnya ini kita melihat – saya juga ada menyuruh di kawasan saya koperasi yang bukan gagal pun, tidak jalan sama sekali. Ini saya rasa pihak pelaksana harus lihatlah

apa yang keperluan seperti macam apa yang berlaku di Bongawan. Dilaksanakan projek, bekalan air tidak ada, bekalan elektrik tidak ada. Macam mana kau bagi peruntukan.

Jadi ini, bukan saya menuding jari kepada pihak pelaksana tetapi ini harus kita lihat sebelum projek itu dilaksanakan. Itu teguran saya. Jadi saya mohon penjelasan daripada kementerian ini jika ini telah dalam SOP daripada pihak kementerian.

Datuk Borhan bin Dolah: Terima kasih Yang Berhormat, memang kita ambil perhatian berat tentang teguran ini Tuan Pengerusi.

Pertama, kerana dari mula awal lagi semasa pemilihan desa untuk masuk dalam Program Desa Lestari ini memang kerajaan negeri memang kita libatkan. Bagi Sabah contohnya Kementerian Pembangunan Luar Bandar Sabah (KPLB) merupakan kementerian yang akan mencalonkan desa mana yang sesuai dan sebagainya. Itu satu, maknanya penglibatan di peringkat itu. Kita juga dimaklumkan bahawa pencalonan ini datang daripada daerah. Maknanya daerah sudah tahu.

Satu lagi yang saya suka, saya terlupa *missed* sebutkan dari awal tadi ialah sebelum sampai ke Jawatankuasa Induk untuk menapis dan meluluskan projek kita ada Jawatankuasa Teknikal. Jawatankuasa Teknikal tadi saya setuju dengan Yang Berhormat tadi bahawa Jawatankuasa Teknikal ini terdiri daripada orang-orang teknikal yang menilai projek itu berdasarkan pada *technicality* sesuatu projek itu.

Kalau ia melibatkan ikan dalam sangkar contohnya ataupun ternakan ayam contohnya, maknanya sahabat kita daripada pertanian akan ada sebagai panel untuk teknikal itu menilai projek ini sama ada *feasible* ataupun kemungkinan boleh atau tidak boleh, akan ditapis di peringkat ini.

Begitu juga rakan-rakan saya daripada kementerian. Memang dari segi pelaksanaan projek memang saya akui bahawa ada jawatankuasa teknikal. Cuma mungkin cadangan Yang Berhormat itu kita akan ambil kerana bila mana *on the ground* selepas laksana kita hanya ada agensi pelaksana kita iaitu *dedicated* – kalau dengan KEDA, KEDA-lah pegawainya. Akan tetapi, kita tidak ada pegawai teknikal macam Yang Berhormat sebut tadi herba tadi. Tidak ada pegawai yang berkaitan dengan yang daripada pertanian yang pakar dalam herba tadi memantau projek kita di sana, *advice* kita.

Jadi itu sekarang ini dalam garis panduan yang baru kita baiki dan tambah baik memang kita masukkan. Ada *dedicated officer* yang terdiri daripada pakar tadi dan juga pegawai di peringkat daerah dari pejabat daerah itu untuk sama-sama memantau projek kita dan melaporkan kepada kita.

Ini kerana sebelum ini kita banyak menerima. Itu kelemahan program kita sebelum ini ialah kita menerima laporan bertulis setiap bulan daripada koperasi tetapi kita tidak dapat laporan daripada pakar yang berkaitan dengan itu Tuan Pengerusi, itu sahaja. So, saya saya percaya dan saya yakin kalau diberi peluang dan berdasarkan kepada teguran Audit

tadi yang kita *improve* kita tambah baik selepas ini saya percaya bahawa kita akan lebih ke depan lagi dari segi projek kita dalam kita meningkatkan ekonomi penduduk desa, penduduk kampung.

Insyallah, terima kasih Yang Berhormat punya teguran kerana kita kurang dari segi itu sahaja, kepakaran, *supervise*, penyeliaan dari pakar dalam bidang itu. Dulu memang kita minta tetapi dia tidak datang dalam *consistency* yang betul. Maknanya *as and when* bila mereka rasa hendak datang sahaja tetapi *now* kita sudah tetapkan bahawa mesti ada suatu *advisory committee* dari segi kepakaran itu yang akan melihat. Dr. Zari bersama dengan saya *insyallah*.

Dato' Dr. Noor Zari Hamat: Izin saya Tuan Pengerusi menambah. Memandangkan dalam apa keadaan pun koperasi ini hanya akan terletak di bawah payung Suruhanjaya Koperasi Malaysia. Memang kita, setiap koperasi itu akan ada seorang pegawai penyelia.

Apa yang telah kita ambil tindakan – kita akan ambil di sini adalah kita akan memperkukuhkan lagi skop dan bidang kuasa pegawai penyelia yang akan diselia kepada koperasi tersebut bukan hanya setakat melihat perjalanan mesyuarat agung tahunan ataupun akaun-akuan. Akan tetapi, secara khususnya kepada pelaksanaan dan kemampuan projek-projek di bawah Projek Desa Lestari ini.

Saya akui bahawa pegawai-pegawai SKM tidak mempunyai kemahiran teknikal yang tinggi dalam perkara ini dan justeru itulah bila kita lihat balik bidang tugas pegawai penyelia SKM dengan jawatankuasa teknikal yang akan kita bentuk yang akan kita perincikan tugasannya nanti. Saya yakin dan percaya apa yang kita laksanakan ini boleh memberikan satu impak yang positif kepada pembangunan koperasi itu sendiri.

Tuan Pengerusi: Dia masih diteruskan lagi kah? Bertambah tidak? Jumlah Desa Lestari ini – bertambah?

Datuk Borhan bin Dolah: Bertambah Yang Berhormat Tuan Pengerusi. Untuk tahun 2017 kita akan pertambahan lagi sebanyak 25, menjadikan 105 Desa Lestari. Kita pilih daripada desa-desa yang menang dalam anugerah di peringkat negeri dan juga peringkat kebangsaan.

Ini memang – saya kira desa yang kita pilih ialah desa yang memang *establish*. Kali ini kita ambil pemenang-pemenang di peringkat negeri di bawah Anugerah Desa Perdana di peringkat kebangsaan, menang di peringkat negeri kita bawa ke kebangsaan.

■1230

Secara automatiknya, kita hanya perlukan negeri itu *endorse* sahaja pemenang negeri itu untuk kita masukkan mereka dalam program kitalah Desa Lestari. Cuma mereka perlu *come out with the project*. Untuk kita nilai dan kita teruskan. Setakat ini 105, Tuan Pengerusi.

Tuan Pengerusi: Sekarang ini?

Datuk Borhan bin Dolah: Ya. 2017 —105.

Tuan Pengerusi: Dia koperasi yang berpotensi juga harus diberi peluang juga.

Datuk Borhan bin Dolah: Memang. Memang.

Tuan Pengerusi: Makna dari segi. Semua dari segi pegawai-pegawai yang cuai ini ada... JPA ada ambil tindakan? Suruhanjaya Koperasi bukan di bawah JPA?

Dato' Dr. Noor Zari Hamat: Bukan, Tuan Pengerusi. Di bawah Kementerian Perdagangan Dalam Negeri Koperasi dan Kepenggunaan (KPDNKK).

Tuan Pengerusi: Kalau itu *you* punya. Kalau pegawai-pegawai yang bermasalah itu di bawah *you* punya sendiri? Disiplin bawah...

Dato' Dr. Noor Zari Hamat: Di bawah Suruhanjaya sendiri.

Tuan Pengerusi: Ada *board* sendirilah.

Dato' Dr. Noor Zari Hamat: Ada. Kita ada jawatankuasa sebagai Badan Berkanun di bawah Kementerian Perdagangan Dalam Negeri Koperasi dan Kepenggunaan (KPDNKK) kita mempunyai jawatankuasa yang sendirilah.

Datuk Liang Teck Meng: Tuan Pengerusi boleh?

Tuan Pengerusi: Ya. Sila.

Datuk Liang Teck Meng: Tuan Pengerusi terima kasih. Projek yang dijalankan ini tempoh masa yang terlibat selama tiga tahun. Bukan satu tempoh yang pendek yang kata tiga bulan ke ataupun enam bulan. Peruntukan yang terlibat cukup besar, 100 lebih 114 juta. Bermakna sebenarnya ada cukup ada masa yang cukup untuk kita memantau dan saya lihat kesalahan-kesalahan yang dilakukan ini cukup-cukup *common*. Dia bukanlah kecuaiian manusia. Beli barang dengan harga mahal daripada harga pasaran. Beli peralatan yang terpakai. Lepas itu buat kerja tidak ikut *spec*. *This is very, very common*.

Setiap kali kita lihat isu benda yang sama tetapi dalam tempoh tiga tahun kenapa tidak ada satu teguran pernah dibuat oleh kementerian? Itu persoalan saya. Saya lihat kesalahan ini semua kesalahan terancang dan pegawai-pegawai yang terlibat harus dikenakan tindakan yang paling berat. Baru kita nampak keseriusan kementerian. Saya tidak berapa setuju dengan SKM tadi kata, kita ada undang-undang tidak mengadakan Mesyuarat Agung dan lepas itu kita mungkin tidak ambil tindakan. Itu sebab mungkin koperasi-koperasi ini nampak "Boleh *settle*, tidak apa. Walaupun salah pun mungkin tidak akan diambil tindakan." "*Bolehlah, boleh kau tutup mata sebelahkan*". Patut kita harus berikan teguran yang paling serius. Mungkin amaran *first time*, kalau buat silap kali kedua terus ambil tindakan. *You have to show your commitment* dalam perkara ini. Itulah komen saya, Tuan Pengerusi.

Tuan Pengerusi: JPA, ada pegawai yang kena ambil tindakan? JPA?

Puan Eizan Azura binti Zainudin: Di peringkat JPA dalam lima punitif yang diberikan ada satu teguran yang melibatkan pegawai.

Tuan Pengerusi: Satu?

Puan Eizan Azura binti Zainudin: Ya.

Dato' Dr. Noor Zari Hamat: Tuan Pengerusi.

Tuan Pengerusi: Ya.

Dato' Dr. Noor Zari Hamat: Dalam kita hendak membangunkan koperasi ini, kita memang ada ruang untuk membatalkan koperasi tersebut. Sebenarnya, koperasi tersebut tidak aktif untuk satu tempoh tertentu kita akan batalkan pendaftarannya. Akan tetapi, kita harus juga melihat bahawa bagi koperasi-koperasi yang baharu untuk pertamanya sekiranya, mereka tahun pertama tidak menjalankan Mesyuarat Agung, kita akan pegawai penyelia akan pergi berjumpa dengan mereka meminta supaya mereka mengadakan Mesyuarat Agung sebagainya. Kita tidak mahu supaya koperasi ini ditubuhkan setahun dua tahun sudah tutup dan sebagainya.

Itu adalah proses yang biasa kita ambil. Memang ada. Dalam setahun kita sentiasa ada koperasi yang kita batalkan pendaftarannya. Memang dalam konteks ini, saya rasa proses-proses yang melibatkan perolehan dan sebagainya itu kita harus melihat balik prosesnya, Tuan Pengerusi.

Datuk Borhan bin Dolah: Mungkin Tuan Pengerusi saya tambah sedikit daripada Yang Berhormat tadi. Memang kita akui sebelum ini perolehan dan sebagainya kita serahkan kepada koperasi. Kita serahkan kepada koperasi. Akan tetapi, saya sebut tadi garis panduan yang telah kita tambah baik dan kita baik ini. So, dalam garis panduan yang baharu ini sebarang pembelian bekalan dan juga perkhidmatan yang melebihi 50,000 contohnya ataupun perolehan kerja yang melebihi 20,000 berdasarkan kalau dahulu dilaksanakan oleh kita bagi kepada koperasi kerana kaedah kita hendak memperkasa.

Sekarang ini kita ambil balik. Maksudnya kita macam Yang Berhormat sebut tadi betul. Kalau dahulu berlaku perolehan, pembelian yang tidak mengikut peraturan kerana kita arif bahawa yang ini kita serah dan percaya kepada koperasi tetapi berlaku. Akan tetapi, sekarang ini melalui penambahbaikan yang kita buat so kita pantau dan mana-mana perolehan yang lebih daripada bekalan dan perkhidmatan yang melebihi 50,000 kita ambil balik. Maksudnya, akan dibuat oleh pegawai kita mengikut prosedur yang ada yang terpakai bagi agensi kerajaanlah dan kurang daripada itu dan kita serah kepada koperasilah.

Jadi, kita buruk siku balikkah. Dahulu kita percaya kita serahkan tetapi sekarang kita ambil balik melalui penguatkuasaan melalui garis panduan kita yang baharu. Itu langkah-langkah Yang Berhormat yang kita ambil telah bagi memastikan bahawa perolehan-perolehan yang tidak betul ini dapat kita ikut peraturan dan sebagainya. Itu yang kita ambil sekarang.

Tuan Haji Hasbi bin Haji Habibollah [Limbang]: Datuk Ketua Setiausaha yang tengok kesalahan-kesalahan ini yang banyaklah dari *spec* —macam-macam. Apa yang telah dibuat untuk membaiki yang sudah salah ini? Dalam isu-isu itu.

Datuk Borhan bin Dolah: Okey, kalau yang —saya ambil contoh macam mana- mana perolehan peralatan yang tidak diperlukan makna dia beli tetapi dia tidak pakai. *Then*, kita ambil balik kita bekerjasama dengan —kerana bila mana perolehan itu perolehan oleh koperasi so sudah jadi dari segi undang-undangnya milik koperasi. Jadi, Kementerian Kemajuan Luar Bandar dan Wilayah (KKLW) tidak boleh ambil terus. Jadi, saya kena menggunakan sahabat saya di koperasi untuk memujuk dan menggunakan peraturan mereka untuk membenarkan, memindahkan balik kepada koperasi ataupun Desa Lestari yang mempunyai urusan projek yang ada kesamaan dengan Desa Lestari yang berkaitan.

Bagi yang tidak memenuhi *spec* itu, contohnya katakan memang dalam peraturan koperasi tidak ada menyatakan tidak boleh beli kereta *secondhand*, kereta terpakai. Jadi, mereka boleh beli kereta terpakai. Cuma dalam peraturan kita sahaja yang menyatakan bahawa kita tidak boleh beli kereta terpakai. Itu kita teruskanlah dengan —yang lain-lain itu yang mana-mana yang macam Yang Berhormat sebut di Sarawak tadi sebutkan ada yang projek bekalan elektrik dan sebagainya, projek jalan – projek ada tetapi elektrik belum ada lagi. Ini sudah kita uruskan dan minta uruskan dengan koperasi supaya elektrik sudah ada dan telah pun selesailah urusan-urusan itu. So, semua yang tidak mengikut *spec* ini sudah kita *adjust* dan pastikan bahawa mereka akan mengikut *spec* ini dan kita bekerjasama dengan sahabat saya di Suruhanjaya Koperasi lah.

Tuan Haji Hasbi bin Haji Habibollah: Maksudnya kita hendak apa-apa yang telah dibelanjakan ini *we want it to function* —lah?

Datuk Borhan bin Dolah: Yes. Betul *that* Yang Berhormat. Terima kasih.

Tuan Pengerusi: Ini... lebih peruntukan itu sudah pulang balik semula ya?

Datuk Borhan bin Dolah: Sudah pulang balik sudah, selesai sudah Tuan Pengerusi.

Tuan Pengerusi: Minta balikkah kalau ada keperluan ya? Macam mana?

Datuk Borhan bin Dolah: Kita minta balik daripada pelaksana baki-baki kita tadi dan kita telah pulangkan pada *treasury* dan dalam *dashboard* kita pun sudah hijau sudah, Tuan Pengerusi.

Tuan Pengerusi: Hijau ya dalam audit.

Datuk Borhan bin Dolah: Sudah hijau dah. Makna kepada audit hijau itu makna selesailah. Dimaafkanlah.

Tuan Pengerusi: Pegawai tidak ada kena tindakan disiplin ya?

Datuk Borhan bin Dolah: Ini tidak berlaku bukan...

Tuan Pengerusi: Tidak ada ya?

Datuk Borhan bin Dolah: Bukan kerana...

Tuan Pengerusi: JPA, JPA tidak ada tindakan disiplin?

Datuk Borhan bin Dolah: [Ketawa]

Tuan Pengerusi: Kepada pegawai.

Dato' Dr. Noor Zari Hamat: Untuk SKM tidak ada Tuan Pengerusi.

Tuan Pengerusi: Untuk...

Puan Eizan Azura binti Zainudin: JKS kami tidak *cover* teguran ini.

■1240

Datuk Borhan bin Dolah: Ini Tuan Pengerusi ialah yang kita tindikkan...

Tuan Pengerusi: Tindik.

Datuk Borhan bin Dolah: Kita tindik, kita *park*. Dia punya ayatnya sahabat saya *Treasury* dengar ini dia sensitif. [Ketawa] Maknanya dia tindik, kita tindik di agensi kita, kemudian selepas projek itu selesai, ada baki. Ada baki itu tidak dipulangkan. Jadi kita telah ambil, bukan disalahgunakan oleh pegawai, tidak. Cuma baki daripada projek itu, lebih daripada projek tetapi tidak dipulangkan. Jadi, kita pulangkan kepada *Treasury*. Perkara itu sudah selesai Tuan Pengerusi.

Encik Rosli bin Yaakub: Tuan Pengerusi, saya hendak tanya kepada koperasi, SKM. Kalau boleh SKM jelaskan kepada PAC. Dalam pengauditan oleh Audit Negara, terdapat beberapa perkara yang saya lihatlah daripada segi Akta Koperasi 1993 ini bertentangan ataupun tidak sepatutnya koperasi-koperasi ini melaksanakan perkara-perkara yang dilihat sebagai tidak *good governance* terhadap koperasi tersebut. Akan tetapi kita lihat berasaskan kepada laporan ini, tidak ada tindakan pun diambil oleh SKM pun kepada koperasi-koperasi berkenaan.

Saya bagi contoh ya, contohnya seperti mana yang dilaporkan oleh Audit, terdapat juga koperasi yang menjual ternakan contohnya, transaksi penjualan ini tidak direkodkan di dalam akaun untuk dilaporkan dalam mesyuarat agung. Akan tetapi saya lihat SKM tidak ada tindakan terhadap koperasi, padahal dalam Akta Koperasi ini cukup jelas mengatakan bahawa SKM ini adalah kawal selia kepada perjalanan koperasi. Itu saya ingat begitu jelas sekali ya.

Ada juga dapatan misalnya yang melihat bahawa terdapat salah laku ALP koperasi, tanah tidak dikaveat. Terdapat juga misalnya perolehan jentera, tetapi nama tidak ditukar. Ini antara-antara perkara-perkara yang saya lihat boleh dikaitkan dengan tidak adanya *good governance* dalam pelaksanaan operasi koperasi-koperasi berkenaan. Akan tetapi kita lihat tidak ada tindakan, sedangkan dalam *exit conference* tempoh hari kita telah memaklumkan bahawa sepatutnya SKM mengambil tindakan susulan ke atas teguran Audit sebab ini melibatkan perbelanjaan dan peruntukan kerajaan yang besar. Terima kasih Yang Berhormat.

Datin Paduka Ang Nai Har: Terima kasih Tuan Pengerusi. Pihak Audit mengambil maklum perkara-perkara yang telah ataupun *success story*, tindakan penambahbaikan dengan penjelasan yang telah diberikan oleh pihak KKLW dengan SKM. Cuma pihak Audit pandang seriuslah perkara-perkara atau isu-isu yang dibangkitkan dalam Laporan Ketua Audit Negara itu *alright*.

Di antara perkara-perkara yang dibangkitkan itu, kita sudah masuk di AG *Dashboard*. *We have 41 issues in a AG Dashboard* ya, tetapi sehingga hari ini, hanya 22 percent sahaja yang bertukar hijau. Di antaranya hendak maklumkan dekat Datuk KSU KKLW, yang fasal *parking* itu yang kita bangkitkan RM16 juta bukan, yang dipulangkan balik RM3.3 juta itu dalam AG *Dashboard* masih lagi kuning, tidak hijau lagi. *So out of the 41 issues that we entered into AG Dashboard* yang boleh dilihat daripada orang awam itu, hanya 22 percent sudah tukar hijau. *So, you have another 78 percent* yang belum tukar hijau itu yang seperti yang dimaklumkan oleh pihak *Treasury* itu, pihak Kementerian Kewangan, *we need that answer* to tukarkan kepada hijau. *It doesn't look good on KKLW* ya Datuk KSU.

So, pihak KKLW kena bekerjasama dengan SKM *because I know some of the answer is have to be come from SKM*, so kena bekerjasama *and deal with my Bahagian Susulan Audit*, *so that we can sit down and see your action*. *It is because we need to see your action and you have to justify*. Contoh for example, tadi yang RM16 juta itu, *of course you pulang balik RM3.3 but there still a balance*. *We are not still happy with the— why that balance is not return back to Treasury*. *Until and unless Audit Negara is happy with the answer, then we will tukar to hijau*. *So, we are not happy at the moment*. *So, I hope that pihak KKLW dengan SKM can sit with my Bahagian Susulan Audit and go case by case on that why we have not change to hijau because it is does not look good*. Okay. Itu sahaja.

Datuk Dr. Makin @ Marcus Mojigoh: Boleh saya tanya dengan Audit? Boleh tanya dengan Audit ini, yang teguran berapa peratus dalam 100 peratus teguran itu, yang kena hijau berapa peratus?

Datin Paduka Ang Nai Har: Okey, dia macam ini Yang Berhormat. *Base on the laporan audit yang kita bentangkan bulan Julai, we have actually identified 41 issues and these 41 issues actually had been key in into the AG Dashboard*. *All the issues that yang dibentangkan itu, isu-isu yang dibentangkan, we actually classified into 41 issues*. *So out of 41, so far until today, nine issues* sahaja yang tukar hijau. Betul Datin? *Nine issues* sudah bertukar hijau. *So, we have another balance of 32 issues that pihak KKLW dengan SKM have to satisfy Audit base on your maklum balas and your justification and your paper whatsoever, then only dia akan tukar kepada hijau, then it will be 100 percent hijau*. *At the moment is still, we still have 78 percent not settle yet*. *We called it not settle*. Macam yang diterangkan oleh *Treasury*, benda-benda tidak ada jawapan yang memuaskan hati pihak Audit termasuk isu-isu punitif, Yang Berhormat.

Datuk Dr. Makin @ Marcus Mojigoh: *Okay Chairman*, saya memang terpenggillah apabila sahabat saya bawa perkara yang jawapan daripada pihak kementerian memang cantiklah. Memang cantiklah dan *success story* pun cantiklah. Kami pun lagak cantiklah. Akan tetapi isu-isu yang sebenarnya yang harus ditangani ini, kita tidak boleh *just sweep under the carpet*. Ini kita terus terang di sinilah. Saya macam tanda tangan pihak KEJORA, pihak-pihak Kerajaan Malaysia itu harus juga SKM harus ambil pandangan serius terhadap tindakan daripada KEJORA itu yang kononnya dia mewakili Kerajaan Malaysia, walaupun dia hanya koperasi sahaja.

Jadi, ada lagi benda-benda selain dari 41, yang hijau hanya sembilan. Jadi, pihak kementerian ini, walaupun kita hendak paparkan gambaran itu kepada rakyat yang bahawa kita ini laksanakan cara yang tercantik, tetapi apa yang sebenarnya berlaku dalam pihak pengauditan ini, saya rasa kita pun malulah. Berasa malu sebagai wakil rakyat, kita punya kerajaan ini, kita punya pihak pelaksana ini tidak begitu prihatin atau tidak mengambil titik berat soal-soal kelemahan pelaksanaan kita.

Jadi, saya mohonlah pihak kementerian ini kalau boleh *punitive action* itu yang penting walaupun ada laporan kepada SPRM, laporan kepada JPA ini dan JPA kononnya tidak mendapat apa-apa kesalahan. Jadi ini saya rasa tidak begitu - rasa legalah mendengar daripada pihak JPA walaupun hanya tujuh perkara yang telah dianggap sebagai hijau. Saya rasa perkara-perkara serius yang teguran daripada ini *Chairman*, saya bersetuju kepada pihak Audit ini supaya tindakan yang *balance* 78 peratus itu haruslah diberi tindakan sewajarnya.

Datuk Borhan bin Dolah: Tuan Pengerusi, menjawab soalan Datin tadi, memang kita beri maklum bahawa daripada awal tadi kita amat serius tentang teguran yang diberi kepada kita dan memang tindakan kita itu pun tindakan serius. Cuma saya katakan tadi, kalau mengikut *report* kita, 14 daripada 41 teguran kita itu sudah hijau, 22 *percent*. Kita sedia maklum juga bahawa *accounting* antara pihak Audit dengan kita itu lain *accounting*. Tidak mengapalah, kita ada mesyuarat tindakan susulan dan kita tidak ada yang merah, tinggal kuning sahaja untuk kita tukar kepada hijau. Ada proses-proses itu kita makan masa. Macam tindakan ke atas pegawai, kita ada jawatankuasa kena *be fair* kepada pegawai *hearing* dan sebagainya sehingga kita muktamadkan jatuh atau tidak hukuman kepada pegawai berkaitan. Memang berlaku dan mengambil masa sedikit.

Begitu juga Yang Berhormat maksudkan tadi tentang KEJORA yang dari segi menandatangani, kepada kita sudah selesai, cuma kita makan masa sedikit. Kita sudah *convert* kita punya geran itu kepada yang saya panggil kepada pinjaman kepada syarikat yang berkenaan dan telah pun menandatangani dan selesai pada September dan sebagainya.

■1250

Cuma masa sahajalah yang menentukan bahawa akhirnya kita dan kita akan Tuan Pengerusi, kita memang akan duduk bersama dengan pihak Audit dalam tindakan susulan ini. Memang hasrat kita ialah kita mahu 100 peratus, 41 kita punya teguran ini hijau. Itu janji kitalah, Tuan Pengerusi. Kita cuma, saya kata itulah tadi *insya-Allah* kita akan usahakan dan dalam banyak perkara itu teguran itu orang kata kita akan bersama. Ada setengah itu bersama dengan sahabat-sahabat sayalah daripada SKM dan sebagainya terutama dalam urusan menukar, memindahkan aset-aset yang telah menjadi aset oleh koperasi 'A' kita hendak pindahkan koperasi 'B'.

So, kita bekerjasama erat dan sehingga selesai baru kita dapat menghijaukan *dashboard* kita itulah. *Insya-Allah*, Tuan Pengerusi.

Tuan Pengerusi: Berapa lama Audit bagi masa untuk hijaukan itu?

Datin Paduka Ang Nai Har: *Actually* Tuan Pengerusi, bagi Audit *is* segeralah, okey. Akan tetapi yang *I* hendak maklumkan dekat pihak KKLW dan SKM biasanya kita bagi setahun, betul? *Before it goes into the higher level. There is one more level*, Tuan Pengerusi. *At the moment if the* perkara yang dibangkitkan dalam AG *dashboard* tidak selesai dalam masa setahun, *it will go to a higher level, it's the Putrajaya Inquisition*. Itu sahajalah *the* norma masa itu. *Thank you*.

Tuan Pengerusi: Saya nampak *accounting* ini, pengurusan kewangan adalah satu perkara yang lemah dari segi koperasi. *This is* kalau banyak lagi buat kursuslah, koperasi kena bekerjasama dengan program-program macam ini dia kena *accounting* ini satu perkara, benda yang dia orang malas, bukan malas tetapi tidak mahir dia kena kursus sebenarnya, kena kursus. Dia tidak melihat kira-kira itu sebagai satu perkara yang pentinglah, saya nampak dalam koperasi. Saya tengok koperasi itu kadang-kadang ya. Jadi itu kelemahan yang utama. Jadi bila dia punya akaun dia tidak berapa -- bercelaru itu yang masalah itu. Hendak audit pun tidak – ada kekeliruan semuanya.

Kalau boleh diperbaiki dari segi kesedaran pengurusan kewangan itu. *This is in general* lah di kalangan koperasi-koperasi dalam negara kita inilah.

Dato' Dr. Noor Zari Hamat: Tuan Pengerusi, mungkin Pengarah Audit SKM, mohon. Silakan.

Tuan Haji Badrishah bin Hasan [Pengarah Audit Koperasi, Suruhanjaya Koperasi Malaysia]: Saya dengan izin boleh membantu Dato' Noor Zari lah dari segi pengurusan kewangan koperasi walaupun saya sebagai Pengarah Audit. Makna audit biasanya datang selepas penyerahan akaunlah. Sedia maklum bahawa saya rasa Tuan Pengerusi tahu koperasi ini dari segi *turn over* satu ALK dan *turn over* staf dia biasa berubah. Makna dari segi pengajaran dan pembelajaran itu *everyday* maknanya setiap kita akan terpaksa mengajar koperasi ini setiap masa.

That's why pengalaman saya sendirilah, walaupun kita bagi sistem pun, sistem yang elok dan sebagainya dia akan tunggu kita juga untuk *update* akaun dia. *That's why* koperasi ini dari segi permasalahan kewangan ini memang orang kata kita ambil maklum dan akui. Tambah-tambah koperasi yang di peringkat desa dan kampung ini, memang dari segi masalah kelemahan itu kita akuilah. Akan tetapi untuk makluman saya rasa pihak kementerian KKLW telah ada usaha untuk mengambil kita panggil *package account*-lah yang dibuat SPPK, yang telah dibuat oleh MOCCIS lah.

Koperasi MOCCIS telah mengadakan satu sistem penyeragaman untuk memudahkan dari segi pemindahan akaun oleh koperasi lestari. Makna ini dalam proses makna kita mengadakan supaya akaun itu diurus dengan kemas kini, Tuan Pengerusi.

Datin Norliza binti Ghazali: Tuan Pengerusi, izinkan saya. Saya hendak *quote one of the issues* yang dibangkitkan iaitu kerja tidak ikut *spec*. Jadi dekat sini dilaporkan berlaku lebih bayaran RM0.22 juta. Ini bermakna telah pun berlaku. Jadi kita sebenarnya telah pun mendapat maklum balas daripada pihak KKLW dan juga SKM di mana dilaporkan bahawa garis panduan (GP) telah pun ditambah baiklah. Di mana melibatkan pegawai-pegawai di peringkat daerah, sekurang-kurangnya jawatan itu sebagai *dedicator officer* yang terlibat secara langsung semasa peringkat perancangan, pelaksanaan.

Maknanya kita nampak ada satu penambahbaikan telah diambil oleh pihak SKM. Cumanya ini tindakan korektiflah yang kita lihat telah diambil. Akan tetapi bagaimana pula terhadap tindakan yang telah lebih bayar tadi itu. Ini kerana saya hendak *relate* balik dengan laporan yang dikeluarkan oleh pihak KKLW dan juga ini ya. Laporan Jawatankuasa Siasatan Dalaman yang mengatakan bahawa tidak berlaku salah laku, pecah amanah, penyalahgunaan kuasa, penyelewengan oleh pegawai penyelia Koperasi SKM. Jadi macam mana kami ini di pihak BSA untuk menghijaukan isu ini? Terima kasih.

Tuan Pengerusi: Sila.

Tuan Haji Efendee Andu [Timbalan Pengarah, Suruhanjaya Koperasi Malaysia]: Terima kasih. Saya bagi pihak Suruhanjaya Koperasi Malaysia ingin membincangkan sedikitlah mengenai tatacara penyeliaan serta penyelenggaraan. Bagi tatacara penyeliaan daripada segi penyelenggaraan akaun, kaveat dan sebagainya ini, satu jawatankuasa khusus yang telah kita panggil pada seluruh pegawai-pegawai penyelia Suruhanjaya Koperasi Malaysia. Kita telah memanggil agar perkara-perkara yang telah di *highlight* oleh *finding* daripada Jabatan Audit Negara ini akan dibawa ke dalam Mesyuarat Anggota Lembaga Koperasi. Itu yang pertamalah.

Jadi kita akan memastikan bahawa setiap *finding* ini supaya ahli-ahli koperasi atau anggota lembaga koperasi mengambil tindakan susulan atas teguran-teguran ini. Contohnya daripada segi...

Tuan Pengerusi: Cuba spesifik sikit kes yang dibangkitkan dalam itu. Apa tindakan kita buat *you know*, yang dibuat. Spesifik sikit daripada... Pegawai yang kita bayar lebih itu apa tindakan kita?

Dato' Dr. Noor Zari Hamat: Tuan Pengerusi, saya difahamkan hubungan antara perolehan adalah di antara koperasi dan agensi yang terlibat. Sangkutan ini pegawai SKM kita membuat pemantauan biasa kepada koperasi tersebut tidak kepada bagaimana proses pembelian sebagainya. Mungkin Encik...

Tuan Haji Efendee Andu: Dalam proses ini, pada masa itu bahawa koperasi diberi tanggungjawab untuk menyelia dan juga memantau *spec-spec* seperti spesifikasi yang telah diberikan. Jadi dalam spesifikasi berikut begini kita di bawah Suruhanjaya Koperasi akan membawanya dalam Mesyuarat Anggota Lembaga, bahawa Mesyuarat Anggota Lembaga telah memutuskan bahawa perkara ini adalah di bawah tanggungjawab Ahli-ahli dan Anggota Lembaga Koperasi dan telah diberi amanah. Jadi bagi pihak SKM kita akan berdasarkan kepada Mesyuarat Anggota Lembaga yang sedia ada serta kita memantau bersama dengan pihak KKLW lah dalam ini.

Bagi dalam tindakan perolehan pula itu ada satu jawatankuasa khusus bagi pengambilan dan perolehan tersebut itu. Untuk maklumanlah.

Tuan Pengerusi: Tidak apalah kita beri masa untuk menjawab perkara dan apa tindakan. Pulang balik duit kah apakah.

Datin Paduka Ang Nai Har: *That's why* Tuan Pengerusi di pihak KKLW dengan SKM *you have to sit down with my auditors because* fahaman bagi pihak KKLW dengan SKM, bagi mereka perkara itu sudah selesai. Akan tetapi bagi pihak Audit tidak selesai. *That's why there is always misunderstanding or whereby how come I already give you answer* tetapi *you* tidak hijaukan? *That is reason why* pihak Jabatan Audit tidak hijaukan. *It is good* ya Datuk *that we sit-* Audit *and* pihak yang bertanggungjawab, tidak kisahlah KKLW kah, SKM kah, RISDA kah *whoever, please sit down with my officer and try to get as many hijau out as possible.*

But untuk kes-kes yang cuai dengan punitif kah pihak Audit *is a little bit is very serious about this matter. We will not give way on that,* ya Datuk.

Datuk Borhan bin Dolah: Amat setuju Datin. Kita ambil setuju, amat setuju Datin.

Datin Paduka Ang Nai Har: Okey, *thank you* Datuk.

Datuk Borhan bin Dolah: Tuan Pengerusi kita setuju yang itu, *insya-Allah*. Ini kerana itu saya kata tadi kalau hijau bukan saya sahaja yang hijau. Saya hendak hijau tetapi saya terpaksa bersama dengan sahabat saya, sama-sama kami hijau Tuan Pengerusi. Okey.

■1300

Encik Mohd Iskandar Amran: Tuan Pengerusi, cuma itulah sebab saya hendak *highlight*-kan beberapa perkara. Sebab kertas-kertas yang dibincangkan dalam perbincangan ini dia jadi kertas perbincangan PAC ini. Ada satu kertas daripada KKLW yang ada dalam fail kita ini. Contoh, tindakan yang telah diambil di bawah ini, *improper payment* menyebabkan KEJORA dan juga Syarikat Cahaya Limbungan. Dalam jawapan yang ada dalam ini, disebut bahawa "*Jawatankuasa siasatan dalaman mendapati bahawa kontrak yang ditandatangani ini adalah berdasarkan kepada Akta Tubuh Badan Berkanun dan tidak terikat kepada Akta Kontrak Kerajaan 1949*".

Dia bercanggah dengan apa yang Audit bangkitkan. Soal dibangkitkan berdasarkan kontrak yang ditandatangani atas nama kerajaan – tidak menjawab. Kalau kementerian menjawab yang tidak berkaitan dengan apa yang Audit bangkitkan, seolah-olah kementerian *deny* perkara ini dan kementerian memaklumkan kepada PAC memaklumkan perkara yang tidak termasuk ataupun tidak betul. Kami tidak menafikan bahawa sekiranya kontrak atas nama KEJORA sebagai badan berkanun, tidak ada masalah. Akan tetapi bila kontrak sebut atas nama Kerajaan Malaysia, ia secara tidak langsung tertakluk kepada Akta 120 ini.

Perkara ini kita sudah bincangkan dan juga dipersetujui oleh wakil daripada AGC pun ada sebelum ini. Jadi kalau kementerian menjawab apa-apa perkara yang bercanggah tidak sepatutnya kepada PAC, saya rasa tidak wajar kerana jawapan itu kena...

Tuan Pengerusi: Dia tidak hijau lah. Dia merah lagi.

Encik Mohd Iskandar Amran: *Of course* itu tidak boleh jadi hijau lah. Persoalan hijau dan merah dan sebagainya, Yang Berhormat. Akan tetapi persoalannya, ketepatan jawapan itu.

Juga apa yang dibangkitkan oleh Tuan Haji Rosli daripada MoF tadi, bagaimana SKM melalui Audit syarikat yang sama ada Audit SKM ataupun yang dilantik oleh SKM, boleh mengesahkan penyata kewangan sedangkan penyata kewangan tersebut Audit kita tengok dalam laporan, tidak ada pun rekod-rekod pembelian macam Yang Berhormat sebut tadi, pembelian berkenaan dengan lembu, kambing, penjualan dan sebagainya, tidak ada rekod. Bagaimana dalam Laporan Audit yang disahkan oleh SKM, laporan itu disahkan betul, laporan kewangan oleh – contoh...

Seorang Ahli: Koperasi.

Encik Mohd Iskandar Amran: Koperasi Sungai Lang Berhad. Saya bagi nama teruslah ya.

Dato' Dr. Noor Zari Hamat: Saya kena siasat perkara inilah Tuan Pengerusi. Mungkin – tetapi yang biasanya Audit buat adalah berdasarkan data-data yang ada diberikan oleh koperasi itu sendirilah. Jadi untuk kes ini secara spesifiknya saya akan membuat siasatan lanjutlah. Mungkin ada *some issue*.

Encik Rosli bin Yaakub: Tuan Pengerusi. Saya ingat isu tentang koperasi ini isu yang *very substantial*, isu kewangan sebenarnya. Ia begini Tuan Pengerusi. Apabila kerajaan menyalurkan peruntukan, sudah pasti diakaunkan penerimaan itu dalam bentuk yang bagaimana? Apabila dibelanjakan, sudah tentu akan diperakaunkan perbelanjaan itu untuk apa? Bagaimana sistem perakaunan yang dibuat oleh koperasi ini telah diluluskan oleh SKM yang mengatakan bahawa perakaunan dia betul. Padahal dalam proses perakaunan itu tidak betul. Itu isu yang saya bangkitkan itu. Ini isu peruntukan kerajaan. Itu isunya Datuk.

Tuan Pengerusi: Ini isu pentinglah dari segi *accounting* ini. *Accounting* daripada segi pengurusan kewangan. Kita bagi masa untuk kementerian memberi jawapan. Kalau kita tidak pasti, kita akan panggil balik. Itu prosedur kita. Beri masa lah untuk menyelesaikan semua persoalan yang dibangkitkan oleh PAC tadi. Jadi, kita – Berapa lama Audit hendak bagi? Boleh ...

Seorang Ahli: Satu bulan.

Tuan Pengerusi: Singkat sangat itu. Lebih, lebih, masa lebih. Kita beri masa lebih. Sebulan kah atau dua bulan.

Datin Paduka Ang Nai Har: *I think* Yang Berhormat. Sebulan okeylah. *Meanwhile* pihak KKLW dengan SKM *can sit with my* Bahagian Susulan *then we can settle with* mana maklum balas yang *we are happy and we are not happy and whether* isu-isu punitif *by them we will be very clear whether it is* cuaiakah, *whatsoever we will clear within that one month. Is it okay* Datuk? Okay, ya *one month? Liaise with my* bahagian susulan Audit ya. *Thank you.*

Datuk Borhan bin Dolah: Okey, kita akan susul dengan bahagian susulan. Terima kasih Tuan Pengerusi.

Tuan Pengerusi: Bagi pihak PAC, kita mengucapkan terima kasih kepada kementerian, Datuk KSU, pegawai-pegawai dan kakitangan daripada KKLW dan Pengerusi Eksekutif Koperasi dan pegawai-pegawainya kerana tengah memberikan maklumat kepada kita. Bukanlah tujuan kita untuk mencari kesalahan-kesalahan tetapi yang kita hendak teguran dan betulkan kerana kita kena bentangkan semula laporan PAC ini pada Dewan Rakyat. Di situ kalau tidak selesai itu masalah. Ahli-ahli Yang Berhormat akan *pick up* daripada laporan kita itu dan ia akan menjadi isu besar dalam beberapa perkara. Jadi kita harap semua jabatan dapat bekerjasama dengan Audit supaya dapat menyelesaikan perkara-perkara yang dibangkitkan oleh Ketua Audit Negara.

Jadi, sebulan ya. Kita bagi tempoh sebulan untuk KKLW dan Koperasi untuk selesai semua perkara dan kita akan lihat semula. Jadi, terima kasih. Kita ada sediakan *lunch*. Semua dijemputlah untuk makan tengah hari pada ini ya.

Sekian, mesyuarat ditangguhkan.

[Mesyuarat ditangguhkan pada jam 1.06 petang]